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С моей колокольни

Елена  
МОЛОЧКО

ГАЗеТА – ЧЫТАЧЫ

Будзем разам і ў 2017-м!
Ідзе падпіска на “Народную Волю” на 

першае паўгоддзе 2017 года.
Калі з-за фінансавых праблем не маеце 

магчымасці аформіць падпіску на 6 месяцаў 

– зрабіце гэта на любы тэрмін.
Заўважым:

Вы – з “Народнай Воляй”,
“Народная Воля” – з Вамі!

Фальшиво…
Что больше всего не 

любят избиратели всех 
стран в своих политиках?

Трескотни. Барабанных 
комментариев.

Чего не прощает публич-
ным персонам публика?

Красования, пустого 
словоизвержения.

Опытная артистка, но 
молодой депутат Ирина 
Дорофеева посетила моги-
левскую тюрьму №4 и изо-
лятор временного содер-
жания. И в приподнятом 
настроении высказалась 
на камеру с фестивальным 
задором: «Питание на выс-
шем уровне, как в ресто-
ране, признаюсь честно, я 
даже попробовала – очень 
вкусно».

Что ни слово, то мимо.
Она «даже попробова-

ла»… В смысле, снизошла от 
ананасов до рисовой каши? 
Нет? Тогда зачем фанфаро-
нить? «Как в ресторане»… 
Ну что за некорректное 
сравнение! От поп-певицы 
любая игривость идет на 
ура, но из уст народного 
депутата реплика прозвуча-
ла фальшиво и неуместно. 
Тем более что ресторанное 
меню присутствует дале-
ко не у каждого из нас и 
в свободной-то жизни. А 
здесь речь идет о неволе, 
о доме за колючей прово-
локой. Надо чувствовать 
место и время. 

Конечно, в день визи-
та членов общественного 
совета при МВД в могилев-
скую тюрьму обед там не 
мог быть из рук вон пло-
хим, все-таки гости в дом. 
Котлета, компот… И, судя 
по фото, даже цветы депу-
тату Дорофеевой препод-
несли. Ах, какой прием! Но 
если нашелся серьезный 
повод дать оценку питанию 
заключенных (между про-
чим, серьезнейший вопрос), 
скажи проще: «Как в сред-
ней рабочей столовой». И 
у людей возникает дове-
рие к твоей информации. 
А если не приходит на ум 
точное сравнение, промол-
чи. Как говорят дипломаты, 
язык дан человеку для того, 
чтобы скрывать свои мыс-
ли. Тем более если их нет... 
Держи марку, уважай статус 
народного избранника. Не 
на экскурсию ходили.

Впрочем, может быть, 
Ирина Дорофеева просто 
потеряла слух? Ну, быва-
ют же такие катастрофы… 
Голос, ухо – все подверга-
ется эрозии. Возможно, 
именно поэтому она решила 
оставить сцену и пойти в 
депутаты. А добрый бело-
русский избиратель под-
держал: «А няхай сабе! 
Добрая жэншчына». Но для 

общественно-политической 
работы слух, хочу заметить, 
человеку тоже необходим. 
Слух на острые обществен-
ные проблемы, народные 
чаяния. Потому что фальшь 
артистки – скандальчик 
шоубиза, фальшь депута-
та – позор. Но Ирина и на 
следующий день рапортует 
журналистам о посещении 
тюрьмы, как будто побы-
вала на кулинарном шоу: 
«Нам устроили дегустацию, 
лично мне понравился соле-
ный огурец, очень вкусно!»

О, Господи!
Первый вопрос, кото-

рый возникает лично у 
меня после этой незамыс-
ловатой сценки: а что будет 
делать такая веселая птичка 
в Национальном собрании 
страны? Зернышек ей что ли 
не хватало на эстраде? Или 
заседания у депутатов, как 
концерты? На сцене она, по 
правде сказать, порхала кра-
сиво: глазки, фигурка, наря-
ды. Вот и в Овальном зале 
у нее, похоже, по-прежнему 
настроение-лайт.

Вспомнилось интервью 
певицы, где она расска-
зывает про свою собачку 
Дафи. «Чем вы ее корми-
те?» – спрашивает журна-
лист. «Стараюсь давать 
в основном диетическую 
еду. Если мясо – то кро-
лик или индейка, говядина. 
Стараюсь покупать только 
свежее. Меня уже продавцы 
знают и советуют, в какой 
день мне лучше прийти. 
В принципе, если я буду 
питаться, как Дафи, мне это 
пойдет на пользу, – смеется 
Ирина. – Буду всегда такой 
же шустрой и стройной. 
Чувствую, что скоро буду 
готовить на двоих». 

Что сказать… Если все 
мы будем иметь возмож-
ность питаться, как собач-
ка Дафи, то тоже станем 
счастливыми и здоровыми. 
И почему только не каждый 
может ежедневно позво-
лить себе мясо кролика? 
Артистке Дорофеевой это 
знать, может, и не обязатель-
но, ее работа – забавлять 
народ. Но интересно, знает 
ли депутат Дорофеева ответ 
на этот вопрос? Не хочется 
думать, что она совершенно 
отрешена от проблем тру-
дового народа. Почему-то 
вспоминается прекрасная 
Мария-Антуанетта, «Мадам 
Дефицит», как за глаза 
называли королеву фран-
цузские придворные. Она 
однажды сказала: «Людям 
не хватает хлеба? Пусть едят 
пирожные!» И стала знаме-
нита на века. Но брать ее 
биографию как пример для 
подражания я никому не 
советовала бы.

У Расіі налічваецца прыкладна 120 тысяч доларавых мільянераў і 77 доларавых 
мільярдэраў, якія валодаюць 88 працэнтамі ўсіх нацыянальных багаццяў краіны.

Скажыце, з кім Беларусь будуе «саюзную дзяржаву» – з абрамовічамі, 
усманавымі, алекперавымі, патанінымі, прохаравымі, ці з абкрадзенымі  

імі смаленскімі сялянамі і бяспраўнымі рабочымі ўральскіх заводаў?
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Зянон ПАЗЬНЯК:
– Расстраляныя ляжаць тут, у Курапатах. Людзей 

расстрэльвалі яшчэ 23 чэрвеня 1941 года. Немцы ўжо 
бамбілі Мінск, а гэтыя (маюцца на ўвазе супрацоўнікі 
НКВД. – Рэд.) яшчэ забівалі тут людзей. Калі б нe нямец-
кая акупацыя, маскоўскія бальшавікі расстрэльвалі б увесь 
беларускі народ гэтак жа, як хацелі вымарыць голадам 
усю Украіну і стварылі галадамор. Але як расійскі камуна-
фашызм, так і нямецкі фашызм рабілі супольнае злачын-
ства – знішчалі народ Беларусі.

(З аудыёзвароту З.Пазьняка да беларусаў.)

БлІЦ
Цана на расійскі газ для Беларусі пакуль захоўваецца на 

ўзроўні 132 долары за тысячу кубаметраў, заявіў прэм’ер-
міністр Андрэй Кабякоў у інтэрв’ю тэлеканалу “Мир 24”.

Як вядома, у 2016 годзе паміж Беларуссю і Расіяй 
разгарэўся нафтагазавы канфлікт. У сувязі з сусветным  

падзеннем цэн на энерганосьбіты Мінск лічыць 
справядлівай цану на газ у 73 долары за 1000 кубаметраў, а не  
132,7 долара, як было запісана ў папярэднім кантракце. 
Паводле падлікаў Масквы, Беларусь завінаваціла Расіі каля 
270–300 млн долараў.

Чаму не ўдаецца вырашыць з Масквой 
пытанне па запазычанасці і цане на газ?

“Народная Воля” пацікавілася 
меркаваннем эканамістаў, палітыкаў і 
звычайных людзей.

Леанід ЗАІКА, эканаміст, 
кіраўнік аналітычнага цэнтра 

«Стратэгія»:
– Я не сказаў бы, што гэта спрэчка 

паміж афіцыйнымі Масквой і Мінскам. 
Гэта спрэчка паміж гаспадарчымі 
суб’ектамі дзвюх краін. Праблема 
ў беларускіх прадпрыемствах, якія 
спажываюць расійскі газ і не могуць 
за яго плаціць. Беларусь паспрабавала 
ўзняць тарыфы на пракачку расійскага 
паліва праз нашу тэрыторыю, але, 
відавочна, мы ў гэтым расіянам 
прайгралі.

У Расіі былі варыянты прадаваць 
нам газ па 6000 расійскіх рублёў за 
1000 кубаметраў, а гэта менш за 100 
долараў. Аднак у перамовах, якія 
нядаўна адбыліся ў Мінску, беларускім 
бокам была ўзята няправільная нота, 
таму, як кажуць некаторыя палітыкі, 
нас “нахілілі” ў чарговы раз. Кошт 
газу застаецца ранейшым, і пытанне 
запазычанасці пакуль таксама адкрыта.

Сяргей ЧАЛЫ,  
незалежны эканаміст:

– Пытанне запазычанасці за газ 
напрамую закранае інтарэсы расійскага 
газавага манапаліста – кампаніі 

“Газпром”. Кошт газу для Беларусі 
застаецца ранейшым, аднак Расія гатова 
прадаставіць Беларусі, так бы мовіць, 
міжбюджэтную субсідыю, якая, калі 
казаць проста, дапаможа Беларусі за 
гэты газ разлічыцца.

Беларусь вінна каля 290 мільёнаў 
долараў за газ, а субсідыя, якую 
прадаставіць Расія, складзе каля 400 
мільёнаў. Пытанне ў іншым: навошта 
было так складана гэтую камбінацыю 
закручваць? Грошы можна было 
напрамую перадаць “Газпрому”, але 
расіяне палічылі патрэбным накіраваць 
іх у Беларусь. Навошта? Магчыма, каб 
потым выставіць яшчэ адзін рахунак. 
Нейкі рэзон у расіян, безумоўна, быў.

Павел СЕВЯРЫНЕЦ, 
сустаршыня аргкаміэта па 

стварэнні партыі «Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя»:

– Чаму не ўдаецца дамовіцца? 
Для мяне адказ відавочны: эканомікі 
абедзвюх краін не з’яўляюцца рынка-
вымі, а значыць, яны неканкурэнтныя. 
У Расіі інтарэсы ў газавай сферы 
адстойваюць выхадцы са спецслужбаў, 
якія ў ёй занялі высокія пасады. У нас жа 
за сваё б’ецца наменклатура. Канфлікты 
будуць узнікаць да той пары, пакуль 
беларускі бок будзе гатовы стаяць на 
каленях, выпрошваючы зніжку на 
кожную тысячу кубаметраў. Ад гэтага 

трэба адыходзіць – альбо плаціць па 
рынкавых коштах, як робяць маленькія 
краіны Балтыі, а цяпер і суседняя 
Украіна, альбо шукаць магчымасці для 
атрымання энергіі з іншых крыніц.
Анатоль ЛЯБЕДЗЬКА, старшыня 

Аб’яднанай грамадзянскай 
партыі:

– Спрэчак кшталту цяперашняй 
газавай паміж Беларуссю і Расіяй 
будзе з’яўляцца ўсё больш і больш. Тут 
няма палітыкі, ёсць толькі рэальная 
эканоміка. Расія больш не ў стане даваць 
Аляксандру Лукашэнку “чаявыя”, якія 
часам дасягалі 15% валавога ўнутранага 
прадукту.

Аляксандр ЛАБАСЮК, часова 
беспрацоўны:

– Я не эканаміст, але, наколькі 
разумею, Беларусь ніколі не зможа 
дыктаваць свае ўмовы ў адносінах з 
Расіяй. Расія – вялікая ў тэрытарыяльным 
сэнсе, Беларусь – маленькая. Калі вялікі 
маленькага слухаў? Да таго ж мы цалкам 
залежым ад расійскага паліва. Пакуль 
сітуацыя не зменіцца, пакуль Беларусі не 
ўдасца адысці ад залежнасці ад Расіі ў 
гэтым пытанні, дыктаваць умовы будзем 
не мы.

Апытанне праводзіў  
Віталь ГАРБУЗАЎ.

(Працяг тэмы на 5-й стар.)
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Акцыя памяці 
ахвяр сталінскіх 
рэпрэсій каля 
будынка КДБ.  
29 кастрычніка.

Шэсце на Дзяды ў Курапаты, арганізаванае 
Кансерватыўна-хрысціянскай партыяй – 

БНФ. 30 кастрычніка.

Дэмакратычныя актывісты ўшанавалі 
памяць нацыянальных герояў паўстання 
Кастуся Каліноўскага 1863 года на ягонай 

радзіме ў Свіслачы. 30 кастрычніка.

ПРАЦЯГ ТЭмЫ

Сваякі Рыгора Барадуліна 
рыхтуюць пазоў  

у праваахоўныя органы 
Удава Барадуліна Валянціна Міхайлаўна  

і ягоная ўнучка Дамініка хочуць прыцягнуць  
за абразлівыя выказванні ў адрас 

 Рыгора Барадуліна Аляксандра Гарашчэню.
Нагадаем, скандал вакол 

імя народнага паэта Беларусі 
Рыгора Барадуліна разгарэўся 
пасля выказвання Аляксандра 
Гарашчэні, размешчана-
га ў інтэрнэце. У сваім допісе 
Гарашчэня назваў Барадуліна 
“перакананай нацысцкай сво-
лаччу, цяпер ужо дохлай”.

Заснавальнік курсаў бела-
рускай мовы “Мова нанова” 
Глеб Лабадзенка выступіў 
з прапановай звярнуцца ў 
праваахоўныя органы Беларусі, 
каб там далі прававую ацэнку 
словам Гарашчэні, які, паводле 
ўласнага прызнання, не чытаў 
твораў Рыгора Барадуліна.

Карэспандэнт “Народнай 

Волі” звязаўся з Глебам 
Лабадзенкам, каб даведацца, на 
якой стадыі знаходзіцца спра-
ва аб магчымым прыцягненні 
Гарашчэні да адказнасці.

– На сённяшні дзень магу ска-
заць толькі тое, што юрысты 
рыхтуюць патрэбныя для гэтага 
дакументы, – сказаў Лабадзенка. 
– Справа гэта не такая хуткая, 
бо ўсё трэба зрабіць дакладна, 
але чарнавы варыянт звароту 
ўжо гатовы. Дарэчы, я не буду 
выступаць істцом у гэтай спра-
ве. Істцамі выступяць родныя 
Рыгора Барадуліна – ягоная жон-
ка Валянціна Міхайлаўна і ўнучка 
Дамініка.

Антон ВІТАЛЬЕЎ.

ПРАБлемА!
П’юць!

У Беларусі сёлета сталі 
прадаваць больш гарэлкі.

У студзені–верасні яе 
рэалізацыя павялічылася на 
0,7%. За тры кварталы прадалі 
6 мільёнаў 428,5 тысячы дал 
гарэлкі, яе доля ў агульным 
аб’ёме продажаў алкаголю 

склала 48,9% (летась за той 
самы перыяд – 45,7%).

Усяго праз рознічную 
гандлёвую сетку алкаголь-
ных напояў і піва прадалі на  
2,3 мільярда новых рублёў. 
Гэта 10,1% рознічнага тавара-
абароту ў гандлі.

ЗА Рулём
Прыехалі…

З сённяшняга дня яшчэ 
два ўчасткі рэспубліканскіх 
аўтадарог стануць платнымі.

Згодна з пастано-
вай Саўміна №875 ад  
26 кастрычніка, з 1 лістапада 

плата за праезд цяпер будзе 
спаганяцца на аўтадарозе Р23 
Мінск–Мікашэвічы з 80-га па 
99-ы кіламетр і аўтадарозе М5/
Е271 Мінск–Гомель са 130-га па 
212-ы кіламетр.

ФАкТ
Панеслі валюту…

За дзевяць месяцаў 2016 
года беларусы прадалі валю-
ты амаль на 1,5 млрд долараў. 
Пра гэта ў інтэрв’ю тэлеканалу 
“Мир 24” паведаміў прэм’ер-
міністр Андрэй Кабякоў. 
Паводле яго слоў, такім чынам 
“насельніцтва дэманструе 
свае адносіны да палітыкі 

курсаўтварэння” і ўвогуле 
мае давер да нацыянальнай 
валюты. Аднак незалежныя 
эксперты лічаць, што пайсці 
ў абменнікі многіх беларусаў 
прымусіла патрэба: заробкаў 
на жыццё не хапае, таму 
прыходзіцца карыстацца наза-
пашаным раней.

нАПЯРЭДАДнІ: ФоТАХРонІкА
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Она представила вось-
мой периодический доклад 
Беларуси о выполнении положе-
ний Конвенции о ликвидации 
всех форм дискриминации в 
отношении женщин. В Женеву 
Щеткина поехала потому, что, 
будучи министром, возглавляла 
Национальный совет по гендер-
ной политике при Совете мини-
стров.

Поскольку с заседания 
велась прямая трансляция, 
«Народная Воля» записала неко-
торые интересные моменты.
В тюрьму – на курсы 

маникюра
Оказывается, в гомельских 

женских колониях еще есть сво-
бодные места.

Об этом в Женеве расска-
зала член официальной бело-
русской делегации, начальник 
управления исполнения приго-
воров Департамента исполне-
ния наказаний МВД Республики 
Беларусь Жанна Батурицкая. 

– В Гомельской области 
работают два исправительных 
учреждения – колония №4 для 
тех, кто осужден впервые, и 
колония №24 для тех, кто ранее 
отбывал срок, – сказала Жанна 
Владимировна. – Уже долгое вре-
мя доля осужденных женщин 
составляет всего лишь 10 про-
центов от общего числа осуж-
денных. Сейчас отбывает нака-

зание 2700 женщин при лимите 
наполнения женских учрежде-
ний 2900. Так что тюрьмы не 
переполнены.

В Беларуси женщина не 
может быть приговорена к 
пожизненному заключению или 
к смертной казни.

25 процентов осужденных 
– в возрасте до 30 лет, 40 про-
центов – от 30 до 40. Попадая к 
нам, эти люди обычно не имеют 
никакой профессии. На свобо-
де они вели асоциальный образ 
жизни. Наша задача – подгото-
вить их для жизни в условиях 
свободы, привить им интерес к 
труду, обучить. У нас на терри-
тории есть ПТУ и колледж, где 
можно научиться шить, освоить 
парикмахерское искусство. С 
марта этого года работают кур-
сы по маникюру и косметоло-
гии. Это та работа, которая вос-
требована на свободе.

За три месяца до освобожде-
ния мы проводим краткосроч-
ные курсы по обучению ком-
пьютеру, основам бухгалтерии. 
К тому же в Беларуси есть систе-
ма бронирования рабочих мест 
для освобожденных – это каса-
ется не только женщин. Главное 
– желание самих осужденных 
трудиться.

Что касается принудительно-
го труда, то в местах лишения 
свободы осужденные обязаны 
трудиться. И это не принудитель-

ный труд. Это время входит в 
трудовой стаж, осужденные фор-
мируют свои пенсионные права.

Если бы видели наши про-
изводственные здания – там 
высокоинтеллектуальное обо-
рудование, прекрасные условия 
труда. На свободе на некоторых 
предприятиях нет таких усло-
вий, которые мы обеспечили.
Дайте денег на новый 

изолятор!
– А работа за мизерную зар-

плату, фактически за копейки 
– это разве не рабский труд? – 
уточнили члены Комитета ООН.

– Каждая работа сегодня 
оплачивается в зависимости от 
напряженности и условий труда, 
– объяснила Марианна Щеткина. 
– В местах лишения свободы 
люди содержатся за бюджетные 
деньги. И нам хотелось бы, что-
бы в колониях цвели сады, были 
шикарные условия. Однако на все 
нужны финансы. Я знаю, что в 
одной из колоний есть прекрас-
ная театральная студия, которая 
даже выдвинута на премию. Ну а 
о том, что в местах лишения сво-
боды спят по очереди, – я лично 
впервые об этом слышу…

– В СИЗО №1 действительно 
есть такая проблема, – признала 
полковник внутренней службы 
Жанна Батурицкая. – Данный 
изолятор находится в аварий-
ном состоянии. Сегодня стро-
ится новый. Недавно ДИН через 
МИД выступил с инициативой 
об оказании международной 
технической помощи для стро-
ительства нового следственного 

изолятора и тюремной больни-
цы. Будем рады, если нам смогут 
помочь. 

– Так неужели спят по оче-
реди в изоляторе? – еще раз 
настойчиво уточнила Марианна 
Щеткина у Батурицкой. – Ведь 
переполнены и спят по очереди – 
это разные вещи!

– Индивидуальное спальное 
место есть у каждого, – сказа-
ла чиновница ДИН. – Другой 
вопрос, что это может быть вто-
рой ярус. Но все равно будет 
доступ к средствам гигиены, 
санитарной помощи. Но спят по 
очереди – такого действительно 
нет.

Проституция –  
это не необходимость

Ежегодно у нас около тысячи 
женщин привлекаются к адми-
нистративной ответственности 
за занятие проституцией.

– Рассматривается ли в 
Беларуси вопрос декриминали-
зации проституции? Нельзя, 
конечно, сказать, что это рабо-
та мечты, но если кто-то дела-
ет свой выбор… Можно ли рас-
считывать на то, что за эту 
деятельность не будет админи-
стративных санкций? – спроси-
ли у экс-министра труда.

– Каждое государство имеет 
свои традиции и национальные 

особенности, – сказала Щеткина. 
– В нашем обществе занятие 
проституцией не приветствуется 
и не поддерживается. Но и не 
наказывается уголовно. 

Одним из депутатов парла-
мента в свое время поднимался 
вопрос о легализации проститу-
ции, но его не поддержали.

Сегодня есть очень много 
рабочих мест, которые могут 
занять женщины. Поэтому 
занятие проституцией – это не 
необходимость, а выбор. Можно 
заниматься надомным трудом и 
получать хороший заработок. 
Поэтому этот вопрос не подни-
мается и не обсуждается.

Нагадаем, што судзілі 
Пальчыса за некаторыя 
артыкулы на сайце, якія раней 
суд прызнаў экстрэмісцкімі, а 
таксама за «распаўсюджванне 
парнаграфіі». Пракурор 
прасіў для Пальчыса 3,5 года 
турмы, але ў выніку хлопцу 
далі “хатнюю хімію”, якая 

скончыцца праз два месяцы.
– Як праводзіце час пасля 

вызвалення?
– Шмат бытавых праблем, 

але ў асноўным мяне зараз 
атакуюць журналісты, якім я 
вельмі ўдзячны за падтрымку.

– Вас затрымалі расійскія 
праваахоўнікі на ўкраінска-

расійскай мяжы. Якім чынам 
вы там апынуліся?

– Я быў ва Украіне, але 
вырашыў вярнуцца ў Беларусь 
праз Расію. Разумеў, што гэта 
небяспечна, але ўсё ж такі 
спадзяваўся на лепшае… 
Думаў, што ўжо нікому не 
патрэбны. Аказалася, што 

спатрэбіўся.
– Ці будзеце вы 

абскарджваць рашэнне 
раённага суда?

– На гэты конт мы з 
адвакатам вызначымся ў 
самыя бліжэйшыя дні.

Алесь СВЯТЛАНІЧ. 

Не секрет, большие деньги 
способны разрушить даже много-
летнюю дружбу. Самый извест-
ный в Беларуси бизнес-тандем 
основателей группы компаний 
«Трайпл» Юрия Чижа и Владимира 
Япринцева, просуществовав 20 лет, 
недавно распался с громким скан-
далом.

Остались ли еще в белорусском 
бизнесе партнеры, которые, в отли-
чие от Япринцева и Чижа, сохрани-
ли не только деловые, но и друже-
ские отношения?

Топ-5 самых известных и про-
должительных по времени деловых 
альянсов составил сайт «Завтра тво-
ей страны».

Александр Шакутин 
– Николай Воробей

Деловой альянс председате-
ля совета директоров «Амкодора» 
Александра Шакутина и ново-
полоцкого бизнесмена Николая 
Воробья начал формироваться в 
рамках компании-нефтетрейде-
ра «Интерсервис». Со временем 
их совместный бизнес разросся по 
мере того, как эта компания дела-
ла инвестиции в другие секто-
ра экономики. Сейчас Александр 
Шакутин и Николай Воробей явля-
ются акционерами «Амкодора», 
«Абсолютбанка», «Нефтебитумного 
завода» и других активов. По словам 
Александра Шакутина, с Николаем 
Воробьем он знаком уже около 20 
лет.

Оба бизнесмена вместе работа-
ют и в качестве спортивных функ-
ционеров: Шакутин возглавляет 

Белорусскую теннисную федерацию, 
Воробей является его замом.

Насколько долговечен их союз? 
Поживем – увидим. Кто мог еще 
совсем недавно подумать, что 
разойдутся пути-дорожки Чижа и 
Япринцева?

Сергей Литвин – 
Владимир Василько

Совладельцы крупнейшей тор-
говой сети страны «Евроопт». 
Они начали создавать этот бизнес 
в середине 1990-х, в начале 2000-
х годов вместе уехали за пределы 

Беларуси, когда им грозило уголов-
ное преследование. Несколько лет 
назад Сергей Литвин и Владимир 
Василько со своими семьями обо-
сновались в Монако.

В этом году к их деловому альян-
су присоединилась Международная 
финансовая корпорация, которая 
намерена инвестировать в сеть 
магазинов «Евроопт» 55 млн долла-
ров. Если у «Евроопта» дела будут, 
как говорится, на мази, то вряд ли 
рассорятся между собой Литвин 
и Василько. Не исключено, у них 
появится возможность вернуться в 
Беларусь.

Павел Топузидис – 
Виктор Петрович

Компания «Табак-Инвест» владе-
ет единственной в Беларуси частной 
табачной фабрикой. Среди ее акти-
вов также торговые центры и сеть 
гипермаркетов «Корона». С сере-
дины 1990-х годов «Табак-Инвест» 
принадлежит на паритетных нача-
лах Павлу Топузидису и Виктору 
Петровичу. Компетенции в компа-
нии разделены между ними по отрас-
лям: Топузидис отвечает за торговый 
бизнес, Петрович – за табак и сервис. 

Пока не было слышно о каких-либо 
недоразумениях в их отношениях.

Олег Хусаенов – 
Сергей Савицкий – 

Игорь Мальгин
Бизнесмены познакомились 

в начале 1990-х годов и с тех пор 
совместно выстраивали бизнес по 
торговле автомобилями в рамках хол-
динга «Атлант-М». В 2010 году Олег 
Хусаенов отошел от оперативного 
управления автохолдингом, сосре-
доточившись на инвестиционном 
бизнесе – компании «Зубр Капитал». 
Основные активы в портфелях 
инвестфондов этой компании при-
надлежат Олегу Хусаенову, Сергею 
Савицкому и их российскому партне-
ру Игорю Мальгину. Первый инвест-
фонд SMH назван по заглавным бук-
вам фамилий этих бизнесменов.

Сергей Ткачук – 
Алексей Лойко – 

Георгий Рагозинский
Также по заглавным буквам 

фамилий иногда расшифровывают 
RTL-Holding, занимающийся дис-
трибуторско-розничным бизнесом. 
Холдинг более 15 лет назад созда-
ли Сергей Ткачук, Алексей Лойко, 
Георгий Рагозинский. Каждый из 
этих бизнесменов имеет свою зону 
ответственности в компании: Ткачук 
курирует дистрибуцию, Лойко – 
недвижимость, Рагозинский – сеть 
магазинов «Рублёвский».

Судя по неофициальной информа-
ции, «союзу тройки» ничто не угрожает.
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ЧулІ?
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РАкуРСПАРАЎнАем!

Бизнес-альянсы:  
долговечны ли они?

ЗАкулІССе

Аляксандр КАЗуЛіН:
«Толькі нядаўна 

мяне вярнулі  
ў Галерэю рэктараў»

Аляксандр  
Казулін  

узначаліў  
Белдзярж-

універсітэт  
у 41 год.

На мінулым тыдні Беларускі 
дзяржаўны ўніверсітэт з разма-
хам адзначыў 95-годдзе. У рам-
ках юбілейных святкаванняў 
былі і міжнародныя 
канферэнцыі, і адкрыццё 
выставы «БДУ. Гісторыя і сучас-
насць», і фестываль «Кубак КВЗ 
БДУ». А скончыўся юбілейны 
тыдзень феерычным начным 
шоу для студэнтаў.

Як водзіцца, не абышло-
ся без урачыстага сходу, які 
адбыўся 27 кастрычніка. І не 
ў сціплай актавай зале БДУ, а 
ў Нацыянальным акадэмічным 
тэатры оперы і балета, які 
змог змясціць усіх гасцей і 
супрацоўнікаў БДУ.

Ці быў сярод запроша-
ных Аляксандр Казулін? З 
1996-га па 2003 год ён кіраваў 
Белдзяржуніверсітэтам, пры 
Казуліне галоўная ВНУ краіны 
займела свой герб і з’явілася 
традыцыя неардынарна 
святкаваць універсітэцкія 
юбілеі. Але пасля адстаўкі з 
пасады рэктара Аляксандр 
Казулін пайшоў у вялікую 
палітыку: прыняў рашэнне 
паўдзельнічаць у прэзідэнцкіх 
выбарах, якія адбыліся ў 
сакавіку 2006 года. Пасля 
выбараў Казулін быў асуджа-
ны на 5,5 года калоніі «за злос-
нае хуліганства і арганізацыю 
масавых беспарадкаў», у 
2008-м памілаваны ўказам 
А.Лукашэнкі, хаця з такой 
просьбай да прэзідэнта 
не звяртаўся. З тых часоў 
Аляксандр Уладзіслававіч 
не вядзе ніякай палітычнай 

дзейнасці. І ў сённяшніх умо-
вах лібералізацыі можна было 
спадзявацца, што нарэшце БДУ 
ўспомніць пра свайго былога 
рэктара.

– Вы жартуеце? – пытаннем 
на пытанне адказаў Аляксандр 
Уладзіслававіч. – Мяне ніколі 
пасля звальнення з БДУ не 
клічуць туды ні на якія мера-
прыемствы. Больш за тое, пасля 
2006 года мой партрэт прыбралі 
з Галерэі рэктараў, што ў Зале 
Вучонага савета. Больш за  
7 гадоў я кіраваў універсітэтам, 
а атрымалася, што Казуліна 
ў БДУ як быццам і не было... 
Нядаўна, праўда, мяне вярнулі 
ў Галерэю рэктараў.

– Вам не крыўдна, што так 
усё адбываецца?

– А чаго крыўдаваць? На 
каго? Відавочна, чаму ў цяпе-
рашняга кіраўніцтва БДУ такая 
пазіцыя ў дачыненні да мяне, 
ў нашай краіне ўсё ж робіцца 
з аглядкай на аднаго чалавека. 
Няхай гэта будзе на іх сумленні. 
Запрасілі б на ўрачысты сход – з 
задавальненнем папрысутнічаў 
бы, з народам пабачыўся б. 
Хаця я і так ведаю, што адбы-
ваецца ва ўніверсітэце. Але 
абмяркоўваць гэта не хачу.

Для мяне значна больш 
важна і дорага тое, што мяне не 
забываюць былыя калегі, тэле-
фануюць, віншуюць са святамі, 
распавядаюць, што адбываец-
ца ва ўніверсітэце. Былыя сту-
дэнты пры сустрэчы ціснуць 
руку. Гэта галоўнае, а не ўвага 
чыноўнікаў ад адукацыі.

Марыя ЭЙСМАНТ.

ГуЧнАЯ СПРАВА

Суд над гімназістам 
будзе закрытым?

Больш за пяць месяцаў прайшло  
з моманту драматычных падзей,  

якія адбыліся ў сталічнай гімназіі №74.
Нагадаем: раніцай 23 мая 

вучань 74-й гімназіі Мінска 
напаў на 57-гадовую настаўніцу 
рускай мовы і літаратуры з 
нажом і нанёс ёй некалькі 
ўдараў у вобласць шыі. Педагог 
у цяжкім стане была дастаўлена 
ў бальніцу.

Там жанчыну праапе-
рыравалі, а крыху пазней яна 
распавяла нашай газеце, што 
псіхолаг параіў ёй вярнуцца 
на працу ў гімназію, хаця сама 
яна на гэты конт тады яшчэ не 
вызначылася.

Паводле некаторай інфар-
мацыі, пацярпелая настаўніца 
Валянціна уладзіміраўна 
Губарэвіч і праўда плана-
вала вярнуцца да працы з 
1 кастрычніка, але ўсё ж такі 
перадумала. Зараз жанчына 
яшчэ праходзіць курсы лячэн-
ня, рэабілітацыі і чакае суда.

Тым часам школьнік, 
які напаў на настаўніцу з 
нажом, прайшоў псіхолага-
псіхіятрычную экспертызу, пас-
ля чаго яго вярнулі ў следчы 
ізалятар.

“З таго часу мера стрыман-
ня яму не змянялася, – паведаміў 
афіцыйны прадстаўнік 
упраўлення Следчага камітэта 
па Мінску Аляксей Клімовіч. 
– Расследаванне гэтай 
крымінальнай справы працягва-
ецца”.

Як стала вядома з 
інфармаванай крыніцы, суд 
над школьнікам можа прайсці ў 
закрытым рэжыме.

“Судовы працэс можа раз-
глядацца ў закрытым фармаце, 
калі ў справе ёсць непаўнагадовы 
абвінавачаны”, – кажа юрыст 
Павел сапелка.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

З ПеРШЫХ ВуСнАЎ

Эдуард ПАЛЬЧыс:
«Думаў, што ўжо нікому не патрэбны…»

Блогер з Ліды, якому днямі быў вынесены прысуд, адказаў на некалькі пытанняў “Народнай Волі”.

Учора з Расіі ў Беларусь адправілі 
новы корпус рэактара для АЭС

ДиСкуССиЯ

Нужна частная собственность на землю!
Всем известно, что природные 

ресурсы являются первичной основой, 
одним из главных источников создания 
национального богатства и повышения 
благосостояния людей. Но, естествен-
но, при условии рационального и гра-
мотного их использования. Мировая 
практика показывает, что как раз таки 
определяющим факторам успешного 
решения проблем экономического раз-
вития страны является изменение фор-
мы собственности, в том числе на зем-
лю. Более успешны и эффективны те 
страны, где есть частная собственность. 

Исторически термин «частная соб-
ственность» связан с необходимостью 
разграничения государственного иму-
щества и любой другой формы соб-
ственности. Поэтому считается, что 
всё негосударственное есть частное. 
Сегодня при огромном разнообразии 
форм собственности негосударствен-
ная собственность – это собственность 
не только отдельных граждан, но и 
коллективов, ассоциаций и других объ-
единений. Но при этом следует иметь 
в виду, что частная собственность на 
землю означает передачу государством 
частным лицам не самих земельных 
участков, а прав собственности (владе-
ния, пользования и распоряжения) на 
земельные участки при одновременном 
установлении прав ответственности за 
их рациональное использование.

Разрушение и полная дискримина-
ция частной собственности в недавнем 
прошлом привели к тому, что она пере-
стала быть важным и полезным рыча-
гом развития эффективной экономики. 
И что мы имеем сегодня? Белорусская 
экономика до настоящего времени 
остается неэффективной именно по 
причине застоя производственных 
отношений, в том числе и отношений 
собственности.

Учитывая, что в печати иногда 
высказывается негативное мнение в 
отношении частной собственности, в 

том числе и на землю, хотел бы отме-
тить следующее. 

В человеке природой заложено 
желание обладать материальными и 
духовными благами, быть хозяином, 
собственником. Это желание привязы-
вает его к земле прочными нитями, 
побуждает действовать ради сохране-
ния природного богатства как жизнен-
ного пространства. Мировая практика 
показывает, что проблемы, связанные с 
нерешенностью прав на землю и другие 
природные и производственные объ-
екты, сдерживают производительность 
труда и препятствуют борьбе с бед-
ностью. Кроме того, собственность в 
стоимостном выражении – это акти-
вы, принадлежащие человеку, которые 
определяют степень его свободы, его 
здоровья и благосостояния. Человек 
всегда заинтересован в том, чтобы 
обладать такими активами. При этом 
арендные отношения не решают такие 
проблемы и рассматриваются в каче-
стве фактора, снижающего экономиче-
скую эффективность использования и 
сохранения продуктивных сельскохо-
зяйственных земель.

Аренда сегодня часто используется 
в качестве одной из форм приватиза-
ции и передачи функций управления 
государственным имуществом част-
ным лицам, однако юридически она 
есть не что иное, как предоставление 
земельных участков и другого иму-
щества в пользование за плату и на 
возмездных условиях на основе дого-
вора. Эти договорные отношения ста-
вят арендаторов в неравные условия 
с частными собственниками, так как 
стоимость земельных участков никогда 
не амортизируется, то есть не отра-
жается в производственных затратах. 
Как известно, стоимость сельскохозяй-
ственных земель постоянно возраста-
ет и возмещается лишь при продаже 
земельных участков. Поэтому, как пра-
вило, аренда применяется в случаях 

передачи государственными органами 
своих функций управления земельны-
ми участками или другим имуществом 
частным физическим и юридическим 
лицам с целью преодоления низкой 
эффективности государственных пред-
приятий. При этом на первый взгляд 
статус арендатора во многих случаях 
мало чем отличается от статуса тру-
дового коллектива государственно-
го предприятия, что не обеспечивает 
достаточной эффективности использо-
вания производственного имущества, 
в том числе и земли. Таким образом, 
аренда земельных участков – это, по 
существу, не что иное, как сдача при-
родного капитала в заем под процен-
ты, где арендатор выступает в каче-
стве слуги, а не хозяина, зависящего 
от заимодавца (государственных орга-
нов). На практике аренда всегда была 
и остается узаконенным воровством. 

Необходимо помнить, что в совет-
ский период насаждались и культи-
вировались искусственные, искажен-
ные в теоретическом видении, неэф-
фективные в прикладном отношении 
формы собственности, в том числе и 
на землю, что привело к узурпации 
собственнических прав, а с ними и 
властных функций. Под видом различ-
ных псевдоформ собственности про-
цветала собственность государствен-
ных органов, руководящих ими лиц 
как на средства производства, так и на 
общественные блага. В их личном, или 
коллегиальном распоряжении находи-
лись земля и другие природные ресур-
сы, а иногда и жизнь людей. В какой-
то период природные и иные виды 
национального богатства находились в 
вотчине руководителей государства, а 
люди были превращены в крепостных 
и влачили жалкое существование. При 
этом подавлялись инициатива и инди-
видуальное творчество, человек исчез 
как активная самостоятельная лич-
ность, в результате чего исчез интерес, 

возникла никому не нужная так назы-
ваемая абстрактная собственность. В 
этом состояла главная причина кра-
ха плановой экономики и стоящей за 
ней политической системы. Одной 
из причин низкой результативности 
унаследованной от советского прошло-
го белорусской экономики являются 
недостаточно продуманная политика 
по преобразованию прав собственно-
сти на средства производства и землю 
и неэффективное проведение эконо-
мических реформ. По существу, ника-
ких экономических реформ в стране за 
последние 20 лет не проводилось, что в 
будущем чревато нарастанием бедно-
сти населения и дальнейшим оттоком 
профессионального молодого поколе-
ния за рубеж. А ведь люди – это глав-
ное богатство страны, здоровье каж-
дого человека, как говорится, дороже 
всего золота мира.

Вместе с тем эффективность в 
современной открытой экономике 
является мощным фактором перерас-
пределения национального богатства. 
Национальное богатство – это природ-
ные и трудовые ресурсы, эффективно 
работающие предприятия, валютные 
средства, запасы ценностей, знания, 
научные и технические разработки и 
т.п. Перераспределение такого богатства 
осуществляется на различных уровнях 
– населения, предприятий, отраслей 
и экономики в целом. Неэффективно 
работающие субъекты экономики всег-
да теряют, а эффективно работающие 
– приобретают. Поэтому важно на всех 
уровнях обеспечивать эффективность 
работы субъектов. В этом состоит дей-
ствие объективных экономических 
законов, которые нельзя ничем изме-
нить, кроме результативной деятель-
ности. Нужна высокая производитель-
ность труда. Поэтому, проводя крупные 
экономические преобразования, госу-
дарство обязано изменить в первую 
очередь отношения собственности на 

средства производства, включая и зем-
лю. Это базовые отношения, так как 
развитие эффективной экономики без 
решения прав собственности в принци-
пе невозможно. В этой связи представ-
ляются наивными попытки руковод-
ства страны решить проблему развития 
экономики другими методами, не свя-
занными с изменением собственности. 
Думать нужно о перспективе собствен-
ной экономики, а не только о сегодняш-
них проблемах, разбазаривающих при-
родные, трудовые и денежные ресурсы. 

Для восстановления первичной 
структуры национальной экономики, 
решения проблем сбалансированного 
социально-экономического развития 
через личный интерес необходимо пре-
жде всего изменить формы собствен-
ности на землю, при этом передать 
сельскохозяйственные земли в частную 
собственность бесплатно гражданам, 
желающим стать собственниками, для 
организации крестьянских (фермер-
ских) хозяйств. Это будет справедли-
во. Ведь земля когда-то была бесплатно 
отнята при коллективизации. В связи 
с этим возникает вопрос: а кто может 
быть собственником земли? Такими 
собственниками могут быть только 
граждане Республики Беларусь. На мой 
взгляд, успешно осуществлять ведение 
фермерских хозяйств могли бы бизнес-
мены, имеющие достаточный денежный 
капитал и требующие правовой под-
держки; квалифицированные работ-
ники, которых не удовлетворяют ни 
оплата труда, ни условия труда, и даже 
чиновники, которых развелось в нашей 
стране слишком много. Создание фер-
мерских хозяйств – это и поддержка 
сельского населения. Нельзя допустить, 
чтобы белорусская деревня пришла в 
окончательное запустение.

Анатолий Владимирович 
УНУКОВИЧ, 

кандидат экономических  
наук, доцент.

Яго вырабілі на 
Валгадонскім прадпрыем-
стве «Атаммаш». Корпус будзе 
дастаўлены ў Астравецкі раён да 
канца года. 

Як вядома, рашэнне пра 
замену корпуса было прынята 
беларускім бокам у жніўні 
пасля інцыдэнту на будаўнічай 
пляцоўцы у ноч з 9 на 10 
ліпеня. Пры пераносе корпуса 

рэактара АЭС з аднаго месца 
на другое на вышыні чатырох 
метраў ён паўгадзіны вісеў, 
нахіляючыся ўсё больш, пакуль 
не «датыкнуўся да зямлі».

Паведамлялася, што 
рашэнне пра замену было 
прынята паводле вынікаў 
работы беларускай камісіі 
на будаўнічай пляцоўцы 
Астравецкай АЭС.

неЗАВиСимАЯ ЭкСПеРТиЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор,  
доктор экономических наук

О детях  
и внуках 
подумайте!
Наш правитель опре-

делил: в 2017 году вало-
вой внутренний продукт 
должен возрасти на 1,7%, 
производительность тру-
да – на 1,8%, экспорт 
товаров и услуг – на 3,8%, 
реальные доходы населе-
ния – на 1,3%.

Подобные «плюсо-
вые» задачи, хоть и более 
скромные, ставились и на 
текущий, 2016-й, год: ВВП 
должен был подняться на 
0,3%, производительность 
труда – на 1,5%, экспорт 
товаров и услуг – на 3,5%, 
реальные доходы населе-
ния – на 0,5%.

Что имеем по факту за 
январь–сентябрь?

Вот данные Белстата: 
ВВП – минус 2,9% по 
сравнению с аналогич-
ным периодом прошло-
го года, объем промыш-
ленного производства 
– минус 1,7%, розничный 
товарооборот – минус 
3,1%, экспорт за январь–
август – минус 12,7%. 
Также в минусе сель-
ское хозяйство (-2,2%) и 
строительство (-16,9%). 
Реальные располагаемые 
доходы населения – минус 
7,1%. Инфляция с нача-
ла года составила 8,3%. 
Просроченная задол-
женность по кредитам и 
займам промышленных 
организаций Беларуси на 
1 сентября 2016 г. увели-
чилась в 1,9 раза. Это во 
многом определило тот 
факт, что доля необслу-
живаемых (проблемных) 
кредитов в банковском 
секторе достигло «крас-
ной черты» в 15%.

Факты, как гово-
рится, налицо. Лично у 
меня такое впечатление, 
что чиновники, кото-
рые составляли поло-
жительный прогноз на 
очередной, 2017,  год, 
сами в него не верят. 
Промышленники, строи-
тели, работники торгов-
ли и сельского хозяйства 
чуть ли не в один голос 
говорят, что предпосылок 
для роста белорусской 
экономики в обозримом 
будущем не просматрива-
ется. Потому что: 

– в отличие от преж-
них времен для Беларуси 
сложилась невыгодная 
и вдобавок устойчивая 
внешнеэкономическая 
конъюнктура в виде низ-
ких цен на нефть, нефте-
продукты и минеральные 
удобрения – основные 
статьи белорусского экс-
порта;

– санкции Запада в 
отношении России про-
должают действовать, и 
не видно политических 
причин, по которым они 
могут быть смягчены или 
отменены. В силу это-
го российский рынок не 
сможет покупать белорус-
скую продукцию в преж-
них объемах;

– ввиду недостатка 
собственных финансо-
вых источников обнов-
ления основных средств, 
отсутствия масштабных 
прямых иностранных 
инвестиций материаль-
но-техническая база бело-
русских предприятий 
устарела. В результате 
они теряют конкуренто-
способность на внешних 
и внутреннем рынках;

– практика бесконеч-
ной бюджетной поддерж-
ки особенно крупных 
госпредприятий зашла в 
тупик. Без прежних рос-
сийских энергетических 
субсидий и кредитов 
источники такой под-
держки иссякают;

– надежд на вну-
тренний спрос, который 
может, как в былые годы, 
активизировать продажи, 
нет. Все большее количе-
ство людей живет от зар-
платы до зарплаты.

Надвигающаяся угро-
за полной деградации 
белорусской экономики 
заставляет если не пра-
вительство, то эконо-
мистов-аналитиков так 
называемого негосудар-
ственного сектора бить в 
колокола и в экстренном 
порядке искать выход из 
создавшейся ситуации. 
Так, каждое четвертое 
предприятие у нас убы-
точно. Необходимо сани-
ровать или продавать 
такие субъекты хозяй-
ствования. Возможно, и 
за дешево любым потен-
циальным покупателям, 
чтобы хотя бы частично 
рассчитаться с долга-
ми этих предприятий. 
А риторику официоза о 
модернизации, выходе на 
новые рынки и т.п., на 
мой взгляд, необходимо 
отбросить, потому что 
заявляемое требует боль-
ших средств, а их нет;

Практика объедине-
ния относительно при-
быльных предприятий с 
безнадежно убыточными 
является неприемлемым 
самообманом для вре-
менного улучшения ста-
тистики.

Считаю необходимым 
покончить раз и навсегда 
с так называемым дирек-
тивным кредитованием, в 
силу которого большин-
ство крупных госпред-
приятий остаются сегод-
ня закредитованными, 
что ведет к их иждивен-
честву и выхолащиванию 
экономического пред-
назначения банковского 
кредита.

Нельзя не обратить 
внимания на то, что 
малый и средний биз-
нес страны по-прежнему 
остается в неравных 
условиях по сравнению 
с госпредприятиями, 
в «полупридушенном» 
состоянии и не может 
поглотить высвобожда-
ющуюся из госсектора 
рабочую силу.

Следует в корне изме-
нить стиль и практику 
управления госпредпри-
ятиями, с тем чтобы их 
руководство обладало 
полной хозяйственной 
самостоятельностью и 
отвечало за результа-
ты своей деятельности 
в первую очередь перед 
трудовым коллективом. 
Нужно минимизировать 
вмешательство государ-
ственных органов в их 
деятельность. Для чего, в 
том числе, переименовать 
Министерство промыш-
ленности в Министерство 
промышленной политики 
и изменить соответствую-
щим образом его деятель-
ность.

И, конечно же, требу-
ется на деле, а не на сло-
вах гарантировать незы-
блемость права на част-
ную собственность.

Не столь важно, под 
какой вывеской будут 
решаться эти и многие 
другие проблемы – через 
«с ов ершенс тв ов а ние» 
или через «структур-
ные реформы». Главный 
вопрос, который сейчас 
стоит перед страной, не в 
том, получим ли мы оче-
редной кредит от МВФ, 
а в том, будет ли свет в 
конце туннеля для наших 
детей и внуков.

Па колькасці міліцыянераў  
на 100 тысяч насельніцтва 
Беларусь наперадзе 

Еўропы ўсёй
На мінулым тыдні практыч-

на па ўсёй Францыі пракаціліся 
акцыі пратэсту паліцэйскіх.

Французскія ахоўнікі пра-
вапарадку незадаволены тым, у 
якіх умовах ім даводзіцца пра-
цаваць: у апошні час паліцэйскія 
ўсё часцей становяцца мішэнямі 
нападу, а адэкватна супрацьста-
яць хуліганам не могуць. Таму 
яны патрабуюць ад улад пашы-
рэння сваіх правоў у барацьбе 
са злачыннасцю і павелічэння 
колькаснага складу.

На гэтай хвалі 
пратэстаў французскія СМІ 
прааналізавалі ўмовы пра-
цы тамтэйшых паліцэйскіх і 
іх калег у іншых еўрапейскіх 

краінах і апублікавалі некато-
рыя статыстычныя звесткі.

Высветлілася, што па 
ліку паліцэйскіх на 100 тысяч 
насельніцтва Францыя мала 
чым адрозніваецца ад іншых 
еўрапейскіх краін. Але аб’ём 
працы, які даводзіцца выкон-
ваць французскім паліцэйскім, 
значна большы: у Францыі 
здзяйсняецца 1,2 забойства на 
100 тысяч жыхароў, а сярэдні 
паказчык па Заходняй Еўропе 
– 0,7–0,8. Прыблізна такая ж 
розніца і ў колькасці разбойных 
нападаў.

Мы вырашылі суаднесці гэтыя 
лічбы з дадзенымі па Беларусі. 
Але, аказваецца, у нашай краіне 

афіцыйная статыстыка па коль-
касным складзе МУС адсутнічае. 
Ёсць толькі дадзеныя ААН за 
2013 год, з якіх вынікае, што на 
100 тысяч жыхароў у Беларусі 
прыходзіцца 1442 супрацоўнікі 
міліцыі.

Пакуль ніхто з 
высокапастаўленых чыноўнікаў 
гэтую лічбу не абверг. У мінулым 
годзе, напрыклад, міністру МУС 
Ігару Шуневічу было зададзена 
пытанне: «На інфармацыйных 
рэсурсах часам пішуць, што ў 
Беларусі самая вялікая колькасць 
міліцыі на душу насельніцтва. 
Ці так гэта?» Шуневіч адказаў 
вельмі абцякальна і не прывёў 
ніводнай канкрэтнай лічбы:

– Не, не так. Колькасць 
супрацоўнікаў адпавядае 
аператыўнай абстаноўцы і 
задачам, якія выконвае МУС. 
Гэта, дарэчы, сярэдняя лічба, 
характэрная амаль для ўсіх 
еўрапейскіх краін. То бок мы не 
выдзяляемся ў бок павелічэння 
або памяншэння колькасці 
асабовага складу. Да таго ж 
з года ў год наша структура 
аптымізуецца, а аптымізацыя 
– гэта, як правіла, скарачэнне.

Колькі ж паліцэйскіх у роз-
ных краінах Еўропы, а таксама 
краінах Мытнага саюза і якая 
там статыстыка забойстваў (на 
100 тысяч насельніцтва)?

Краіна Колькасць 
паліцэйскіх

Колькасць 
забойстваў у год

Польшча 264 1,2
Германія 300 0,8
Францыя 320 1,2
Літва 327 6,7
Латвія 370 4,5
Чэхія 393 1
Бельгія 400 1,2
Казахстан 445 7,8
Італія 480 0,9
Іспанія 550 0,8
Расія 564 9,2
Беларусь 1442 5,1

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

ЗАкулиСье

Марианна Щеткина не верит, 
 что в СИЗО спят по очереди

Правда ли, что заключенные в колониях спят  
по очереди, потому что тюрьмы переполнены?

Почему осужденные вынуждены  
работать за копейки?

Рассматривается ли в Беларуси вопрос 
декриминализации проституции?

На эти и другие нелицеприятные вопросы  
в Женеве пришлось на днях отвечать  

экс-министру труда и социальной защиты, вице-
спикеру Совета Республики Марианне Щеткиной.

ДРуГой ВЗГлЯД

Павел сАПЕЛКО:
«Правозащитников в места лишения 

свободы не пускают»
Профессиональный юрист, бывший адвокат Павел Сапелко готов в пух  

и прах разбить доводы Марианны Щеткиной.

– Белорусским тюрьмам необходим 
общественный контроль, речь об этом идет 
уже очень давно, – комментирует Павел 
Сапелко. – Потому что информация, кото-
рая поступает к нам от осужденных, кар-
динально расходится с тем, что говорит та 
же Щеткина.  Не важно, спят в СИЗО по 
очереди или нет, если в целом там не создано 
нормальных цивилизованных условий, в том 
числе и для женщин! А в следственных изо-
ляторах, напомню, содержатся люди, кото-
рые еще не признаны виновными в установ-
ленном порядке.

По милицейским нормам у нас могут быть 
и не переполненные тюрьмы, но ведь норма 
наполнения высчитывается самими сотрудни-
ками Департамента исполнения наказаний! И 
норма жилой площади в общежитии, которая 
установлена белорусским законодательством, 
в два раза меньше, чем общепринятая евро-
пейская. Так о чем можно говорить?

Правозащитники, которые могли бы про-
фессионально выяснить действительное состо-
яние дел в местах лишения свободы и след-
ственных изоляторах, туда не допускаются.

Марина КОКТЫШ.

ГуЧнЫ ПРАЦЭС

Амапавец супраць школьніка…
У судзе Цэнтральнага раёна Мінска судзяць 17-гадовага Аляксандра Харуту.

На выгляд – звычайны 
хлопчык: худзенькі, невялікага 
росту, акуратны. Батанік, як 
такіх звычайна называюць 
аднагодкі. Здавалася б: ну што 
такога мог здзейсніць у сваім 
жыцці “хатні хлопчык”? А 
абвінавачваюць яго ў сур’ёзнай 
справе – напаў, збіў… бай-
ца АМАПу, ды яшчэ не дзе-
небудзь, а ў аўтазаку па дарозе 
ў міліцыю.

Праўда, з вуснаў 
Аляксандра і яго сябра Мікіты, 
а таксама сведак, якія былі ў 
тым аўтазаку (натуральна, не 
тых сведак, якія пры пагонах), 
гісторыя гучыць па-іншаму.

Хлопцы ў ліпеньскі спя-
котны дзень вырашылі пер-
шы раз у жыцці паспраба-
ваць гарэлкі. Набылі бутэль-
ку ў краме і паехалі ў Дразды. 
Пакаштаваўшы грамаў па 150, 
вырашылі, што задаволілі 
сваю цікаўнасць, і пайшлі на 
прыпынак. Па дарозе сустрэлі 
падлеткаў, якія папярэдзілі, 
што тут патрулюе міліцыя. І 
сапраўды, не прайшлі некалькі 
метраў, як пачулі: “Эй!” Сябры 
кінуліся наўцёкі. На судзе 
яны казалі, што баяліся быць 
затрыманымі, бо тады бацькі 

і настаўнікі даведаліся б, што 
яны выпівалі.

Аляксандр бег хутчэй. Калі 
абярнуўся, то ўбачыў свайго 
сябра ляжачым на дарозе – твар 
збіты, вока заплывае крывёю. 
Над ім стаіць амапавец. Што 
рабіць – збегчы і кінуць свайго 
сябра? Не. Хоць і страшна, але 
вярнуўся: “За што вы яго?” У 
адказ: “За што?! А ну давай, 
грузі іх разам у машыну!”

У аўтазаку было яшчэ 
трое затрыманых падлеткаў. 
Высветлілася, што тыя такса-
ма “злосныя злачынцы”. А як 
жа інакш назваць 15-гадовых 
школьнікаў, якія залезлі на дах 
будынка? Чаго іх туды занес-
ла?!

Што адбывалася па дарозе 
ў пастарунак, расказаў у судзе 
Аляксандр Харута: “Мне стала 
вельмі кепска. Я не мог нават 
гаварыць. Амапаўцы балбаталі 
паміж сабой і не звярталі на 
нас увагі. Я падняўся, каб яны 
мяне ўбачылі, і раптам на пава-
роце паляцеў наперад. Выцягнуў 
руку і трапіў, падаючы, у твар 
аднаму з іх. Я руку выцягнуў, 
бо падаў і мне не было за што 
трымацца. Той мяне рэзка 
адкінуў, і я паляцеў назад. Мяне 

падхапіў Мікіта. Нас адра-
зу схапілі, павалілі, начапілі 
кайданкі і пачалі збіваць. Яны 
ўсе брудна лаяліся матам”. 

Міліцыянта, якога 
Аляксандр крануў рукой, звалі 
Алег Шарко. Трэба адзна-
чыць, што, паводле слоў све-
дак, непаўналетняга ў кайдан-
ках не толькі абражалі і збівалі. 
Спадар Шарко вырашыў 
“павыхоўваць” крыўдзіцеля 
як трэба і… памачыўся на яго. 
Але ўчора гэты эпізод у судзе 
не разглядаўся, не вывучаліся 
вынікі генетычнай эксперты-

зы і судмедэкспертызы, якая 
зафіксавала пабоі, бо гэта 
іншая справа. Суддзя Есьман 
разглядаў крымінальную спра-
ву супраць Аляксандра, у якой 
пацярпелым прызнаны амапа-
вец Алег Шарко. Так, міліцыянт, 
дакладней цяпер былы 
міліцыянт, бо яго пасля таго 
выпадку звольнілі са службы, 
сцвярджае, што субтыльны пад-
летак нанёс яму такі ўдар, што ў 
яго ўтварыўся сіняк на верхняй 
губе і ў роце было некамфортна. 
“З тыдзень было балюча есці”, – 
сказаў ён на судзе.

Бацька сябра Аляксандра 
Мікіты Мацілайнена сказаў: 
“Толькі ў 12 гадзін ночы мяне 
пусцілі да сына. Увесь у крова-
падцёках, вока заплыла, збіты. 
Мой сын прасіў, каб яму аслабілі 
кайданкі, дык амапаўцы яшчэ і 
скакалі на іх, каб тыя яшчэ 
больш сціскаліся. Здаровыя 
трэніраваныя бамбізы збівалі 
ляжачых у кайданках дзяцей. 
Гэта як? Там ёсць увогуле нар-
мальныя людзі? Што гэта за 
вычварэнцы, якія спраўляюць 
патрэбу на затрыманых?! На 
дзяцей?!”

Маці Аляксандра Харуты 
Ірына мусіла выступіць у 
судзе ў якасці законнага 
прадстаўніка. Але жанчына не 
магла стрымаць плач і выму-
шана была выходзіць у калідор. 
“Вось, паглядзіце, – кажа яна 
“Народнай Волі”. – Гэта ўсё 
падзякі ад педагагічнага калек-
тыву, гэта дыпломы і гана-
ровыя граматы. Саша хацеў 
займацца спортам, але ў яго 
знайшлі захворванне сэрца, 
і медыкі забаранілі фізічныя 
заняткі. Мне страшна паду-
маць, што ў тым аўтазаку ён 
мог загінуць. Дзеці былі адны, 
без нас. Ім ніхто не мог дапа-

магчы. У аўтазак дзяцей… 
Дваім па 17 гадоў, траім – па 
15. Што тут казаць? Чаму 
тыя амапаўцы-сведкі, якія 
збівалі непаўналетніх, цяпер 
хаваюць свае твары?”

Муж Ірыны не стрымаўся: 
“Як назваць гэтых дзецюкоў-
амапаўцаў? Калі з боку Сашы 
былі б нейкія праявы агрэсіі, 
то няўжо амапаўцы б гэтага 
не заўважылі? Перапалоханыя 
падлеткі едуць у аўтазаку 
ў міліцыю, гэта для іх ужо 
стрэс. Няўжо нехта ў такой 
сітуацыі раптам ні з таго 
ні з сяго ўдарыць міліцыянта 
наўмысна ў твар? Мы падалі 
ў пракуратуру ўсе неабходныя 
заявы. Ёсць акты экспертыз, 
і мы будзем дамагацца, каб 
пакаралі вінаватых. Цяпер ужо 
няма ўпэўненасці, што справу 
давядуць да суда, але дабівацца 
гэтага трэба”.

…Учора суд разгледзеў 
справу яшчэ да абеду. 
Дзяржабвінаваўца папрасіў для 
Аляксандра Харуты пакарання 
ў выглядзе двух гадоў абме-
жавання волі без накіравання 
ў спецкамендатуру. Прысуд  
будзе абвешчаны сёння.

Любоў ЛУНЁВА.

Олег 
Шарко.

http://www.belmarket.by/ru/382/1/30177/%D0%9C%D0%B5%D0%B6%D0%B4%D1%83%D0%BD%D0%B0%D1%80%D0%BE%D0%B4%D0%BD%D0%B0%D1%8F-%D1%84%D0%B8%D0%BD%D0%B0%D0%BD%D1%81%D0%BE%D0%B2%D0%B0%D1%8F-%D0%BA%D0%BE%D1%80%D0%BF%D0%BE%D1%80%D0%B0%D1%86%D0%B8%D1%8F-%D0%BA%D1%83%D0%BF%D0%B8%D1%82-%D1%87%D0%B0%D1%81%D1%82%D1%8C-%C2%AB%D0%95%D0%B2%D1%80%D0%BE%D1%82%D0%BE%D1%80%D0%B3%D0%B0%C2%BB.htm


с В е тhttp://www.nv-online.infoП о Ш т А http://www.nv-online.info44 55 1 ËісÒÀпÀдÀ 2016 ã.1 ËісÒÀпÀдÀ 2016 ã.

На пытанні чытачоў адказвае 
старшыня Пухавіцкай 
раённай арганізацыі ГА 

“Беларускае 
таварыства 
абароны 
правоў 
спажыўцоў” 
Васіль 
ВАЛАсЮК.

ДАВеДАЧнАе 

кАлонкА АлеСЯ нЯЎВеСЯ АДкРЫТЫ лІСТ нА СВЯЗи – киШинеВРоССиЯ

Вярнуць у магазін 
футра

Я купіла норкавае футра, 
апранула ўсяго адзін раз, а 
затым вырашыла вярнуць 
тавар у магазін. Ці возьмуць 
там футра, калі даведаюцца, 
што я яго ўжо насіла?

Іна ГЕРАСІМАВА, Мінск.
– Калі футра не падышло 

вам па фасоне, вы можаце 
вярнуць яго прадаўцу на 
працягу 14 дзён.

Опасная пропасть
«Железный канцлер» Отто 

фон Бисмарк был посланни-
ком Пруссии в России с 1859-
го по 1862 год, выучил рус-
ский язык и старался понять 
Россию и загадочную русскую 
душу. Он предупреждал: 
«Россия опасна мизерностью 
своих потребностей». Как не 
раз доказано историей, люди 
в России обладают удиви-
тельной стойкостью и спо-
собностью к выживанию в 
любых самых невыносимых 
для других народов условиях.

Опасность – не в сни-
жении уровня жизни, что 
вполне переносимо, а в 
быстро растущей пропасти 
между бедными и богатыми. 

Экономика России призна-
на самой несправедливой в 
мире, говорится в недавнем 
докладе World Wealth Report. 
Его авторы подсчитали, что 
62% богатств России контро-
лируются долларовыми мил-
лионерами, еще 26% сосредо-
точены в руках долларовых 
миллиардеров.

Всего же в России насчи-
тывается порядка 120 тысяч 
долларовых миллионеров и 
77 долларовых миллиарде-
ров, которые владеют 88% 
всех национальных богатств 
страны. Нарочито демон-
стрируемая роскошь на фоне 
беднеющих масс усиливает 
потребность в социальной 

справедливости.
Правительство России 

идет по пути наименьшего 
сопротивления и решает про-
блемы бюджетного дефицита 
отнюдь не за счет богатых, а 
залезает в карманы пенсионе-
ров, малоимущих и предпри-
нимателей. В ближайших пла-
нах новой Госдумы – повы-
шение налогов и пенсионного 
возраста, сокращение соци-
альных расходов, либерализа-
ция рынка труда… 

Вдобавок к этому нарас-
тающий вал новых запре-
тов, ограничений и поборов 
может сильно озлобить насе-
ление.

(«Русская мысль».)

лиТВА

Эмиграция: страну ежечасно покидают 4–5 человек
Литовские ученые-демографы признают, что эмиграция представляет собой наибольшую угрозу  

для дальнейшего социально-экономического прогресса и безопасности страны.

Ежечасно из Литвы уезжа-
ют 4–5 человек, в день – поч-
ти 100 человек, за год – более 
35.000 человек. С 1990 года 
Литва лишилась почти 900.000 
жителей, сейчас в стране про-
живают всего 2,8 млн человек.

Такой дисбаланс демогра-
фического развития останав-
ливает социально-экономи-
ческое развитие общества и 
будет обозначать траекторию 
Литвы еще долгие десятиле-
тия. В стране быстро сокра-
щается число жителей, рабо-
тающих и платящих налоги, 
уменьшаются рынок и число 
потребителей, исчезает биз-
нес, особенно в отдаленных 

районах, возникает реальная 
угроза для экономики Литвы, 
отмечают ученые Каунасского 

университета им. Витаутаса 
Великого.

Ученые прогнозируют, что 

через 20 лет в Литве на треть 
или даже наполовину сокра-
тится число работоспособных 
людей. Это значит, что через 
20–30 лет в Литве будет около 1 
млн трудоспособных жителей.

«К сожалению, хороших 
вестей не будет», – сказа-
ла об эмиграции на недав-
ней конференции профессор 
Каунасского университета им. 
Витаутаса Великого Влада 
станкунене.

Самая большая проблема – 
Литву покидают работоспособ-
ные люди. Это изменяет воз-
растную структуру общества.

«Больше всего сокраща-
ется число жителей в группе 

до 50 лет. Становится намно-
го меньше молодых людей, 
людей среднего возраста. 
Последовательно растет число 
людей пенсионного возраста.

Больше всего в стране 
людей в группе 50–59 лет. Тех, 
кто скоро пополнит группу 
пожилых людей, а творческая 
часть эмигрировала. Часть 
группы 20–29 лет, может, и 
не успела эмигрировать. Это 
наша мишень. Цель – задер-
жать их, но как?

Между тем числен-
ность людей старшего воз-
раста растет и будет дальше 
увеличиваться», – отметила 
Станкунене.

Предполагалось, что из-за 
выхода Великобритании из ЕС 
эмиграция снизится. Однако, 
по словам профессора, Brexit 
на нее никак не повлиял, а 
эмиграция зависит от одного 
фактора – денег.

«Зарплата в этой стране, 
куда уезжают литовцы, в 4–5 
раз выше, чем в Литве. Такая 
же ситуация и с минимальной 
зарплатой. Поверьте, основные 
мотивы – экономические», – 
сказала Станкунене.

Сокращение численности 
населения в Литве обусловлено и 
высокой смертностью, особенно 
среди мужчин. Но больше всего 
вреда наносит эмиграция.

иХ нРАВЫ

Президент обещал Богу не ругаться
Президент Филиппин 

Родриго Дутерте заявил, что 
обещал Богу перестать ругаться.

Дутерте, который прилетел 
в свой родной город Давао 

после поездки в Японию, 
сообщил, что в самолете 

лично общался с Богом. 
По словам президен-

та, все пассажиры 
самолета уснули, 

а он услышал 
голос, который 
заявил, что 
это Бог.

Голос якобы предупредил 
Дутерте, что если он не прекратит 
ругаться, то самолет рухнет. В 
итоге президенту Филиппин 
пришлось пообещать Богу, что 
он прекратит использовать сленг 
и ругательства. В Давао Дутерте 
сообщил, что обещание Богу – 
это то же самое, что обещание 
филиппинскому народу.

Президент Филиппин 
известен своими скандальными 
заявлениями. Недавно он 
назвал президента США 
Барака Обаму «сукиным 

сыном», что спровоцировало 
дипломатический скандал. 
Обама отменил встречу на 
высшем уровне. Ранее Дутерте 
так же обозвал Папу Римского 
Франциска.

На счету высокопоставлен-
ного скандалиста конфликт 
с экспертами ООН, кото-
рые заявили, что поощрение 
президентом убийств на 
Филиппинах наркодельцов 
и наркозависимых может 
считаться по международным 
законам преступлением. В ответ 

Дутерте назвал их «тупицами», 
а затем пригрозил выходом 
Филиппин из ООН.

Дутерте также сравнил 
себя с Гитлером, а свою 
борьбу с наркоторговцами – с 
Холокостом. Это заявление 
резко осудила Германия.

Родриго Дутерте остается 
крайне популярным политиком 
на Филиппинах, несмотря 
на то, что в результате его 
антинаркотической кампании 
уже погибли, по оценкам 
полиции, 3,6 тысячи человек.

ноВоСТи ГеРмАнии

Ставка на Ангелу 
Меркель

Пока Меркель официально не объяв-
ляла о том, собирается ли она в четвертый 
раз побороться за пост канцлера Германии 
на предстоящих в сентябре 2017 года выбо-
рах в бундестаг. Однако вероятность такого 
шага существенно возросла: баварская пар-
тия «Христианско-социальный союз» (ХСС) 
после многомесячных разногласий со своей 
общефедеральной «старшей сестрой» ХДС 
демонстративно подает сигналы о намерении 
и дальше выступать с ней в едином блоке.

«Ангела Меркель – наш кандидат. Тут 
не может быть никаких сомнений», – сооб-
щил еженедельнику Der Spiegel заместитель 
председателя ХСС Манфред Вебер. Следом 
одна из немецких газет процитировала пред-
седателя группы ХСС в бундестаге Герду 
Хассельфельдт: «Если Ангела Меркель готова 
вновь выдвинуть свою кандидатуру на пост 
федерального канцлера, моя полная поддержка 
ей обеспечена».

«Госпоже Меркель следовало бы стать 
кандидатом в канцлеры, – заявил в тот же 
день другой газете бывший председатель ХСС 
Эрвин Хубер, – ведь она пользуется автори-
тетом во всем мире, является лучшим лиде-
ром центристского лагеря в Германии и в силу 
этого единственной, кто может гарантиро-
вать успех на выборах в бундестаг».

Ключевая роль 
Берлина

Как заявила министр 
обороны ФРГ урсула 
фон дер Ляйен, 
Германия готова 
играть более важ-
ную роль в военно-
техническом сотруд-
ничестве в Европе, 
несмотря на огромные 
затраты.

При этом министр напомнила об агрес-
сивных действиях России, разрушительной 
сирийской войне и разгорающихся кон-
фликтах в Африке. «Германия готова уча-
ствовать... брать на себя большую ответ-
ственность», – подчеркнула министр, доба-
вив, что этот «правильный путь» будет тре-
бовать огромных затрат времени и средств.

Урсула фон дер Ляйен подчеркнула, что 
Министерство финансов согласилось до 2020 
года увеличить расходы на оборону в общей 
сложности на 10 миллиардов евро, которые 
будут потрачены на закупку вооружений и 
рост численного состава. Это решение еще 
нуждается в одобрении бундестага, но, по 
словам министра, является лишь шагом к 
выполнению ее цели: добиться выделения 130 
миллиардов евро на инвестиционные про-
граммы в 2030 году.

Злые клоуны
Глава МВД Германии томас де Мезьер 

потребовал решительных и быстрых дей-
ствий в отношении «злых клоунов». По мне-
нию министра, необходимо жестко бороться 
с подобными явлениями на как можно более 
ранних этапах.

В связи с возросшим по всей Германии 
количеством нападений со стороны людей, 
переодетых в костюмы злых клоунов, министр 
внутренних дел призвал жителей сообщать о 
нарушениях в полицию. По его словам, искус-
ство клоунады заключается в том, чтобы при-
носить людям радость, а не страх.

К настоящему моменту полицией зареги-
стрированы по меньшей мере 370 инцидентов 
с участием «злых клоунов», сообщает dpa. 
Речь идет как о попытках напугать, так и о 
нападениях с ножами или другими видами 
оружия.

Почти 80 процентов 
электроэнергии 

обеспечат ветер, 
солнце и газ

К 2040 году немцы благодаря росту энер-
гоэффективности на 30 процентов сократят 
потребление энергии, сделают значительный 
рывок в использовании возобновляемых 
источников, на 65 процентов снизят закупки 
бензина и на 45 процентов – мазута для ото-
пления домов.

Почти 80 процентов электроэнергии обе-
спечат ветер, солнце и газ. Таков прогноз кор-
порации ExxonMobil.

В 2022 году в Германии отключат остав-
шиеся атомные электростанции, к тому же из 
экологических соображений будет сильно сни-
жаться использование угля. В сфере электро-
энергетики эти два фактора неминуемо приве-
дут к росту доли возобновляемых источников 
(главным образом ветра и солнца) и газовых 
электростанций. В 2040 году и тем, и другим 
предстоит обеспечивать по 40 процентов про-
изводства электроэнергии в стране, полагают 
эксперты ExxonMobil.

ГоРе лЮДСкое

Ночи в палатках и автомобилях
Тысячи жителей централь-

ных районов Италии, где нака-
нуне произошло землетрясение 
магнитудой 6,6, вынуждены про-
водить ночи в палатках, автомо-
билях и центрах временного раз-
мещения.

В ходе произошедшего в вос-
кресенье землетрясения никто не 
погиб, но сообщается о 20 ране-
ных. Мощные толчки повлекли 
за собой масштабные разруше-
ния. Как рассказал корреспон-

денту Би-Би-Си житель комму-
ны Норча стефано Болдрини, 
он с восьмилетней дочерью, как 
и многие другие жители региона, 
будет вынужден переселиться в 
другой город.

«Здесь не осталось ни шко-
лы, ни церкви, ни полицейско-
го участка. Здесь больше ничего 
нет», – сказал Болдрини, кото-
рый пока вынужден жить в своей 
машине – это все, что осталось 
из его имущества.

ФоТоокно

ООН призывает 
остановить убийство 

детей в Алеппо
ООН призвала Сирию и Россию немедленно 

прекратить бомбардировки восточных 
районов Алеппо. По официальным данным, за 
последнюю неделю с небольшим в результате 
авианалетов там погибло более ста детей.

ЮНИСЕФ считает, что удар с воздуха по 
школе в сирийской провинции Идлиб можно 
назвать очередным военным преступлением, 
причем одним из самых серьезных за время 
гражданской войны в стране.

Выборы без победителя
На прошедших в Молдове 

в воскресенье президентских 
выборах ни один из кандида-
тов не смог преодолеть необ-
ходимый для победы 50-про-
центный барьер, заявили в 
ЦИК страны.

Согласно данным, 
размещенным на сайте 

Центризбиркома, пророс-
сийский кандидат Игорь 
Додон набрал более 48% голо-
сов, лидер оппозиционной 
«Партии действия и солидар-
ности» Майя Санду – 40%. 
Борьбу между этими двумя 
кандидатами и предсказывали 
аналитики.

ТАм, у ТуРЦЫІ

Чарговы этап арыштаў
Прэзiдэнт Турцыi Рэджэп 

Эрдаган узяўся за лётчыкаў.
Турэцкая палiцыя 

арыштавала 45 ваенных 
пiлотаў. Дзяржаўнае агенцтва 
«Анадол» iнфармуе, што 
ў блiжэйшыя днi будуць 
арыштаваны яшчэ некалькi 
дзясяткаў пiлотаў. Чысткi 
з’яўляюцца наступствамi 
няўдалай спробы перавароту.

Турэцкая пракуратура 
агулам загадала арыштаваць 71 
капiтана i двух падпалкоўнiкаў 
турэцкiх паветраных сiл. 

Мясцовыя СМI зазначаюць, 
што агулам ужо былi 
арыштаваны 200 вайскоўцаў 
i цывiльных асоб, якiх 
абвiнавачваюць у падтрымцы 
Фетулаха Гульена, якога 
Анкара лічыць арганiзатарам 
путчу.

Усяго арыштавана ўжо 
35 тысяч чалавек, а больш за 
100 тысяч звольнены з працы 
цi абмежаваны ў абавязках. 
Чыс ткi  праводзяцца 
пераважна ў войску, палiцыi, 
судах, адукацыi, СМI.

СТАло иЗВеСТно…

В Антарктике появится 
крупнейший морской 

заповедник

Делегаты из 24 стран и 
представители Евросоюза 
одобрили создание в 
Антарктике крупнейшего в 
мире морского заповедника. 
Решение было принято на 
35-м ежегодном совещании 
Комиссии по сохранению 
морских живых ресурсов 
Антарктики (АНТКОМ) в 
австралийском городе Хобарт.

Территория новой 
природоохранной зоны 
составит 1,55 миллиона 
квадратных километров. На 
большей ее части – 1,1 млн 

квадратных километров – 
будет полностью запрещен лов 
рыбы. Размеры этой запретной 
зоны будут примерно равны 
суммарной площади Германии, 
Франции и Великобритании.

Экологи называют 
принятое в Австралии 
решение прорывом: море Росса 
считается одной из последних 
незатронутых деятельностью 
человека экосистем мира, 
именно здесь проживает 
значительное количество 
арктических животных, птиц 
и рыб.

СІГнАл

Расія згубіла месца  
ў Савеце  

па правах чалавека ААН
Галоўнай прычынай сталі 

ваенныя злачынствы Крамля 
ў Сірыі. Міжнародныя права-
абарончыя арганізацыі назвалі 
Расію вінаватай у парушэннях 
правоў чалавека ў гэтай краіне, 
адзначаецца ў матэрыяле на 
сайце “Польскага радыё для 
замежжа”.

З групы краін Усходняй 
Еўропы ў Раду прайшлі 
Венгрыя і Харватыя. 
Кандыдатуру РФ падтрымалі 
112 краін – членаў сусветнай 
арганізацыі, у той жа час 
Венгрыя і Харватыя атрымалі 
144 і 114 галасоў адпаведна.

СІГнАл

В Махачкале отравились 
364 человека

Массовое отравление питьевой водой в Махачкале вызвано 
недостаточным хлорированием, сообщает Роспотребнадзор. По 
данным Минздрава, госпитализированы 364 человека, большин-
ство из них – дети.

РейТинГ

«Грузинская мечта» будет 
иметь конституционное 

большинство в парламенте
Кандидаты от правящей 

партии «Грузинская 
мечта» победили в 48 из 50 
одномандатных округов 
на выборах в грузинский 
парламент. Об этом 

свидетельствуют данные 
Центризбиркома, который 
закончил обработк у 
предварительных итогов 
второго тура выборов в 
парламент.

Прэзідэнту  
Рэспублікі Беларусь

А.Р.Лукашэнку.
Старшыні Савета  

Міністраў Беларусі
А.У.Кабякову.

Старшыні Мінскага 
гарвыканкама

А.В.Шорацу.

6 жніўня 2017 года наша 
краіна і ўвесь культурны 
свет будуць адзначаць 
найвялікшую дату ў гісторыі 
Беларусі – 500-годдзе ад 
часу заснавання беларускага 
і ўсходнеславянскага 
кнігадрукавання.

Першая беларуская 
Біблія была створана 
вялікім гуманістам, 
доктарам лекарскіх навук 
і сямі вольных мастацтваў, 
вучоным мужам родам са 
слаўнага горада Полацка 
Францішкам Скарынам. 
Яна была чацвёртай у свеце 
друкаванай Бібліяй на жывой 
мове (пасля нямецкай, 
італьянскай і чэшскай). 

Гэтая дата стала нагодай 
для стварэння Грамадскага 
аргкамітэта па правядзенні 
свята, у які ўвайшлі 
знакамітыя скарыназнаўцы, 
гісторыкі, літаратуразнаўцы, 
літаратары, мастакі, выдаўцы 
ды іншыя дзеячы ў галіне 
навукі, культуры і мастацтва. 
Быў выпрацаваны шэраг 
захадаў для ўшанавання 
памяці Францішка Скарыны 
– выдаўца, пісьменніка, 
перакладчыка, асветніка.

Свае прапановы 
мы своечасова даслалі 
дзяржаўным кіраўнікам, ад 
якіх залежыць выкананне 
мемарыяльнай праграмы. 
Але ніводны з іх не паставіўся 
па-дзяржаўнаму адказна да 

актуальнай сёння праблемы 
нашай культуры. З розных 
інстанцый мы атрымалі 
адказы, якія, на жаль, не 
могуць задаволіць ні нас, ні 
шырокія колы грамадскасці 
нашай краіны.Таму мы 
лічым неабходным яшчэ раз 
сказаць пра гэта сваё слова.

Наданне Нацыянальнаму 
аэрапорту “Мінск” імя 
Францішка Скарыны 
адразу павысіла б імідж 
нашай культуры ва ўсім 
свеце. Мільёны пасажыраў 
бываюць тут. Людзі з 
розных кантынентаў ведалі 
б, што ў нашай краіне ўжо 
на пачатку XVI стагоддзя 
на старабеларускай мове 
друкавалі кнігі, прызначаныя 
для людзей паспалітых, 
гэта значыць для шырокага 
кола чытачоў. Ведалі б, што 
тут быў створаны Статут 
Вялікага Княства Літоўскага – 
самы дасканалы ў тагачаснай 
Еўропе збор законаў – і 
што ў падрыхтоўцы яго 
першай рэдакцыі (1529 
года), паводле меркавання 
шэрагу навукоўцаў, браў 
удзел Францішак Скарына. 
Дзякуючы наданню 
аэрапорту імя Францішка 
Скарыны людзі даведаліся 
б пра нашу багатую 
самабытную культуру, а не 
толькі пра савецкае мінулае.

В .а .  дыр эк т ар а 
дэпартамента па авіяцыі 

спадарыня І.В.Марозава 
адказала на нашую прапанову, 
што яе рэалізацыя “адмоўна 
адаб’ецца на тэрмінах і 
кошце работ” па маштабнай 
мадэрнізацыі, звязанай 
з будаўніцтвам другой 
узлётна-пасадачнай паласы 
і наступным капітальным 
рамонтам дзейнай. Не 
зусім зразумела, як дадатак 
да фразы “Нацыянальны 
аэрапорт” усяго трох слоў 
“імя Францішка Скарыны” 
можа перашкодзіць 
мадэрнізацыі авіяцыйных 
аб’ектаў. Сама мадэрнізацыя 
і падказвае, што надаць імя 
аэрапорту цяпер самы час.

Святкаванне юбілею 
беларускага кнігадрукавання 
варта адзначыць прыняццем 
пастановы пра ўсталяванне 
ў недалёкай перспектыве 
помніка Францішку Скарыну 
ў Кракаве, дзе першадрукар 
вучыўся, а таксама ў Вільні, 
дзе ў 1522 годзе ён заснаваў 
друкарню ў доме Якуба 
Бабіча і цягам трох гадоў 
выпускаў кнігі. Аднак першы 
намеснік міністра культуры 
Беларусі спадарыня І.Дрыга 
паведаміла нам, што ў 
Вільні ўжо ўстаноўлены 
помнік Скарыну. Мы 
мусім патлумачыць, што ў 
Вільні помніка Францішку 
Скарыну няма дагэтуль.У 
адным з дворыкаў старога 
горада ў 1973 годзе быў 

пастаўлены невялікі 
помнічак “Летапісец”. 
Аднак паміж “летапісцам” 
і “першадрукаром”, паводле 
азначэння, вялікая розніца. 
У 1990 годзе падчас 
святкавання 500-годдзя з 
часу нараджэння Францішка 
Скарыны на гэтым самым 
доме з боку Ратушнай 
плошчы была адкрыта 
мемарыяльная дошка, 
прысвечаная беларускаму 
асветніку. Мы ж вядзём 
гаворку пра манументальны 
помнік, адпаведны маштабу 
гэтай асобы. Дзяржаўныя 
інтарэсы Рэспублікі Беларусь 
вымагаюць пашырэння 
беларускай культуры ў 
замежжы і перш за ўсё ў 
суседніх краінах.

Пра тое, што ў 
Мінску ёсць ужо вуліца 
Францішка Скарыны, 
нам паведамляе намеснік 
старшыні Мінгарвыканкама 
І.В.Карпенка. Мы ведаем 
пра гэта. Аднак, на нашу 
думку, у свой час праспект 
Францішка Скарыны 
скасавалі паспешліва і 
неабдумана, без шырокага 
грамадскага абмеркавання, 
а вуліцу Скарыны перанеслі 
за гістарычныя межы 
горада. Чым, акрамя таго, 
знішчылі важны тапонім 
“Старабарысаўскі тракт”. 
Аргкамітэт лічыць, што 
праспект Францішка 

Скарыны ў Мінску павінен 
быць у цэнтры горада. Трэба 
вярнуць гэтае імя галоўнаму 
праспекту сталіцы!

Спа дар Карпенка 
слушна заўважыў, што 
ў горадзе не можа быць 
двух аб’ектаў тапанімікі з 
адным найменнем. Але 
ў межах Мінска маем 
вуліцу Леніна, вуліцу 
Ульянаўскую, Ленінскі 
раён, станцыю метро 
“Плошча Леніна”. Чаму ж 
нельга надаць галоўнаму 
праспекту імя нашага 
вялікага суайчынніка – імя, 
якое з’яўляецца візітнай 
карткай Беларусі ва ўсім 
цывілізаваным свеце?

І апошняе. Францішак 
Скарына друкаваў кнігі для 
асветы свайго народа на 
роднай мове, якая цяпер, 
на жаль, занядбаная самой 
беларускай дзяржавай. І наш 

святы абавязак – пачаць 
адраджэнне беларускай 
школы. Лік беларускіх 
школ павінен адпавядаць 
працэнту грамадзян краіны, 
якія, паводле вынікаў 
апошняга перапісу, прызналі 
роднай мовай беларускую. 
Адраджэнне беларускай 
школы ў краіне стане 
найлепшым ушанаваннем 
памяці Францішка Скарыны, 
найлепшым падарункам 
500-гадоваму юбілею 
беларускага кнігадрукавання. 
Толькі тады подзвіг Скарыны 
будзе па-сапраўднаму 
аддзячаны нашчадкамі. 
Гэта стане трывалым 
падмуркам нашай культуры, 
гарантам неўміручасці 
нацыі. Ушанаваць з 
годнасцю 500-гадовы юбілей 
беларускай Бібліі – наш 
агульны клопат і ганаровы 
абавязак.

Вярнуць 
Скарыну!

Радзім ГАРЭЦКІ, акадэмік НАН Беларусі,
Леанід ЛЫЧ, прафесар, доктар гістарычных навук,

Генадзь ЛЫЧ, акадэмік НАН Беларусі, заслужаны 
дзеяч навукі Рэспублікі Беларусь,

Арсень ЛІС, доктар філалагічных навук,
Мікола КУПАВА, сябра Беларускага саюза мастакоў,

Зміцер САНЬКО, галоўны рэдактар выдавецтва 
«Тэхналогія»,

Мікола САВІЦКІ, прафесар,
Ганна ЗАПАРТЫКА, дырэктар Беларускага 

дзяржаўнага архіва-музея літаратуры і мастацтва,
Ірына ДУБЯНЕЦКАЯ, доктар філасофіі, доктар 

сакральнай тэалогіі,
Анатоль ВЕРАБЕЙ, кандыдат філалагічных навук, 

дацэнт Беларускага дзяржаўнага ўніверсітэта.

Неспадзяванка ад банка 
Нацыянальны банк паведаміў, што тыповым 

банкаўскім укладчыкам з’яўляецца жанчына-пенсіянерка са 
зберажэннямі ў тры з паловай тысячы долараў.
Не вёў пустыя тары-бары
Народ наш – мудры, як сава.
Лічыў ён: у сямейнай пары
Муж, несумненна, – галава.
Жаночая ж гурма рашыла
Прапанаваць дадатак свой:
Муж – галава,
А жонка – шыя,
І шыя круціць галавой…
Не знаю, так яно ці гэтак,
Ды ў чарадзе 

будзённых спраў
Жанчына гадавала дзетак,
Мужчына грошы зарабляў.
І вось саспела нечаканка,

Што ўзбударажыла глузды:
Даведаліся мы ад банка,
Хто ў сем’ях 

правіць сапраўды.
Вядзе не гэткія размовы
Народ, як многа год  назад:
Не муж цяпер 

“мяшок грашовы”,
А жонка ў банку мае ўклад.
Калі стасункі ўжо такія,
Трэ нам, мужам, 

закласці ў клёк,
Што жонка ў нас 

не толькі “шыя” –
Яна цяпер і “кашалёк”…

У назве – падман,  
у клёпках – туман 

Спакусіўшыся беларускамоўнай назвай, купіў адну з 
рэспубліканскіх газет. Аднак на 24 старонках знайшоў 
толькі адну заметку на роднай мове.
У шапіках выбар 

заўсёды цікавы:
Нямала часопісаў,
Многа газет.
Ды большасць –
На мове суседняй дзяржавы, 
“Зруселі” газеты, 

і то не сакрэт.
І я, як адэпт 

беларускае мовы,
Увагу звяртаю на назву:
Калі
На матчынай мове яна,
Дык гатовы
Без жалю аддаць 

за газету рублі.
Прывабіла назва 

і гэтай газеты,
Павінен у ёй 

адлюстроўвацца час.
Падобна, што мае 

высокія мэты
І быццам на матчынай мове 
якраз.
Аднак, пагартаўшы 

газеты старонкі
(Зусім не “лісток”,
А сапраўдны “грасбух”),
Яе захацелася 

выкінуць вонкі –
Заныдзеў я вельмі,
Імпэт мой патух.
Артыкулы бэсціць
Не маю на мэце,
Бо хочацца верыць, 
Што ў іх – не мана.
Але засмуціла мяне, 

што ў газеце
На матчынай мове… 

заметка адна.
Дык назва, выходзіць,
Нагнала туману,
Дарма раскашэліўся 

я на “рубель”…
І з гэтай газетай
Найперш з-за падману
Правесці такую 

хачу паралель:
Бывае, прыгожую 

купіш цукерку
(Не ўсё ж нам гарэлку 

смактаць ці віно),
Аднак жа як толькі разгор-
неш паперку,
Дык там, пад абгорткай, 
Прабачце, га…но.

* * *
Даюць нам уволю пітва 

і закускі
(Няйначай, каб быў 

наш народ, як вар’ят),
Таму і не дзіўна,
Што час беларускі
Як быццам 

не ўперад бяжыць, а назад. 
Душу маю
Скруха ніяк не пакіне,
Хоць ты яе ў чарцы 

ўтапіцца прымусь:
А што беларускае 

ў нашай краіне?
Адна толькі назва і ёсць –
Беларусь…

РЭЗАнАнС

Патранажныя службы –  
гэта ж ад Бога…
З задавальненнем 

прачытала ў “Народнай 
Волі” інтэрв’ю з кіраўніком 
патранажнай службы Свята-
Елісавецінскага манастыра 
Ганны Кавалеўскай. Дзякуй 
усім сёстрам за іх цяжкую, але 
вельмі патрэбную працу!

Мног а  сл у шных 
заўваг і правільных ідэй 
выказала спадарыня Ганна. 
Напрыклад, пра тое, што пры 
тэрытарыяльных сацыяльных 
цэнтрах няблага было б 
стварыць патранажныя 
службы, каб самотныя старыя 
мелі магчымасць атрымліваць 
пастаянны догляд. Але 
ці магчыма гэта ў нашай 
дзяржаве? У нас ніхто не 
толькі не думае пра тое, каб 
зрабіць патранажную дапамогу 
даступнай, а нават скарачаюць 
паслугі сацработнікаў.

Вось, напрыклад, мне, 
інваліду другой групы, за лета 
трэба было мінімум тройчы 
абкасіць свой прысядзібны 
ўчастак – 10 сотак. Раней 
гэтую працу выконваў 

сацыяльны работнік, і плата 
за паслугу была прымальная. 
Цяпер жа трэба звяртацца да 
камунальнікаў або да пабоч-
ных асоб, прасіць людзей. Гэта 
не толькі клопатна, але і дора-
га. За адзін пакос прыходзілася 
плаціць мінімум 300 тысяч 
рублёў старымі грашыма. І 
гэта калі яшчэ пашанцуе. За 
лета атрымлівалася немалая 
сума – мільён. А пенсія мая  
2,5 мільёна (250 рублёў 
новымі). А трэба яшчэ і нешта 
есці, і лекі набываць дый 
апрануцца і абуцца.

Не толькі я, ведаю, а і 
многія пенсіянеры і інваліды 
абураліся, казалі, што трэба 
аднавіць ранейшы парадак. 
Ды толькі хто нас слухае?

Вось такі клопат улады 
пра сацыяльна не абароненую 
частку насельніцтва. 

Таму дзякую Богу, што 
ствараюцца вось такія 
патранажныя службы. Бо на 
ўладу спадзявацца дарэмна.

С.МІКУЛІЧ.
Баранавіцкі раён.

еСТь ВоПРоС!

Почему в Польше,  
Литве и Германии дешевле?

На днях в Беларуси стар-
товали продажи новых iРhone 
7 и 7plus.

Дочка заинтересовалась 
новым телефоном еще в сере-
дине сентября, когда компания 
Аpple официально презенто-
вала новую модель. Посидев 
на сайтах в интернете, она 
обратила внимание на сто-
имость телефона в разных 
странах. Например, в Америке 
iРhone 7 цвета «золото» сто-
ит от 650 долларов. В сосед-
них Литве и Польше немного 
дороже – около 860 долларов. 
В Германии продажи старто-
вали от 840 долларов. Даже в 
России минимальная цена на 
гаджет с объемом памяти 32 

GB обойдется в 900 долларов.
А что в Минске? В един-

ственном в Беларуси салоне 
со статусом Apple Premium 
Reseller и в магазинах 
«Евросеть» новенький iРhone 7  
gold с памятью 32 GB стоит 
970 долларов, а в популярной 
сети магазинов «Связной» его 
и вовсе нет.

Можно списать гораздо 
меньшую стоимость телефона 
в США на то, что Аpple – аме-
риканская компания. Но поче-
му аналогичные телефоны в 
Беларуси все равно стоят доро-
же, чем в Германии, Польше, 
Литве и даже в России?

А.В.КОВАЛЬ.
Минск.

Міхалок 
у Гомелі
У суботу ў гомельскім Лядовым пала-

цы пры поўным аншлагу адбыўся кан-
цэрт гурта Brutto. Гэта было іх першае 
выступленне на радзіме. Лідар Brutto 
сяргей Міхалок, які раней узначальваў 
групу «Ляпіс Трубяцкой», знаходзіўся ў 
неафіцыйным чорным спісе выканаўцаў, 
канцэрты якіх не адбываліся ў Беларусі.

нАПЯРЭДАДнІ: ФоТАХРонІкА
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ВАС ЦІкАВІЦь

Патаннела гародніна – паменшыўся бюджэт пражытачнага мінімуму 
Пачула, што з 

лістапада знізіцца 
бюджэт пражытач-
нага мінімуму. Ці 
праўда гэта?

А.МАЦУЛЬ,  
Мінскі раён.

Так, сапраўды, з 
лістапада бюджэт пра-
жытачнага мінімуму ста-
не меншым на 98 капе-
ек – знізіцца да 174,52 
рубля. У Міністэрстве 

працы і сацыяльнай абаро-
ны патлумачылі прычыны 
зніжэння БПМ тым, што ўпалі 
цэны на садавіну і гародніну 

падчас іх масавай нарыхтоўкі.
У апошні раз БПМ 

скарачаўся ў лістападзе 
мінулага года.

Аднак з 1 лістапада 
вырасце дапамога на дзяцей 
да трох гадоў. На першае 
дзіця выплаты павялічацца 
да 260,26 рубля, на другое 
і наступных – да 297,44 
рубля, а на дзіця-інваліда – 
да 334,62 рубля. Гэта стала 
магчымым таму, што ў 
краіне павялічыліся заробкі. 
А як  вядома, памер гэтай 
дапамогі залежыць ад 
сярэднямесячнай зарплаты 

за папярэднія тры месяцы 
і пераглядаецца раз у 
квартал. Калі «палучкі» 
за справаздачны перыяд 
скараціліся, то дапамога на 
дзіця да трох гадоў пакідаюць 
на ранейшым узроўні. Але 
зараз – з ліпеня па верасень 
– сярэдні заробак у Беларусі 
павялічыўся да 743,6 рубля. 
Гэта на 22,5 рубля больш, 
чым у другім квартале.

Святлана САЛАДУХА.

Бюджэт пражытачнага мінімуму,  
усталяваны з 1 лістапада 2016 года

сацыяльная група сума, рублёў
Працаздольнае насельніцтва 193,14
Пенсіянеры 134,41
Студэнты 169,72
Дзеці ва ўзросце да 3 гадоў 111,99
Дзеці ва ўзросце ад 3 да 6 гадоў 154,97
Дзеці ва ўзросце ад 6 да 18 гадоў 191

БЮРо СПАЖЫЎЦоЎ

З беларускай 
мовай нікуды… 

Часта бываю ў Польшчы, 
Літве, слухаю мясцовых 
жыхароў і адчуваю сябе 
ніякавата. 

Згодна з перапісам 
насельніцтва 2009 года, у 
нашай краіне 84% беларусаў, 
але нічога беларускага ў 
паўсядзённым жыцці мы 
амаль не захавалі. А калі б у 
нас, як у той жа Літве, былі 
створаны ўмовы, што без 
роднай мовы нікуда, дык і 
ведалі б яе ўсе. Каб начальнік 
з табой – па-беларуску. Каб у 
дзіцячых садках, школах, ВНУ 
– па-беларуску. Каб падаеш 
заяву – пішаш па-беларуску. 
А ў нас як: з беларускай мовай 
нікуды, а з рускай – калі ласка, 
паўсюль.

Г.НЕКРАШ.
г.Нясвіж.

З ПІСьмА
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Л Ю с т Э Р К АР о з Г А Л А с

ПеРСонА оСоБАЯ ПАПкА

Оттепель,  
не переросшая в весну…

Как 60 лет назад в Беларуси прощались, но так и не простились с культом личности Сталина
Осенью 1956 года жители бело-

русской столицы готовились к тор-
жественной демонстрации в честь 
39-й годовщины Октябрьской рево-
люции. Собирался пойти на нее и 
Ефим Садовский, старейший журна-
лист республики, чьи репортажи в 
газете «Советская Белоруссия» чита-
ли в разных уголках БССР. Накануне 
Ефиму Ильичу сообщили приятную 
новость: подписана в печать его кни-
га. Нет, не острых репортажей и не 
душевных очерков, а запланирован-
ный редакцией политической литера-
туры Госиздательства БССР тиражом 
в 20 тысяч экземпляров справочник-
путеводитель по Минску, который 
он любовно составлял. В нем Ефим 
Ильич постарался обойтись без оби-
лия лозунгов. И дать, как велит вре-
мя, побольше полезной для горожан 
информации. Например, полный 
перечень столичных кинотеатров, 
музеев, учебных заведений, магази-
нов и даже стоянок такси. С адресами 
и номерами телефонов. Ну и, конечно, 
немножко истории: какие знаменито-
сти бывали в Минске по делам или 
проездом – до революции и после… 

В это же время у Первого секрета-
ря ЦК Компартии Беларуси Кирилла 
Мазурова была похожая, хотя и более 
важная, забота: достойно, в ленин-
ском духе провести торжественную 
демонстрацию трудящихся респу-
блики. Пусть пока не юбилейную, 
но не менее ответственную. Чтобы 
Москва если не похвалила, то хотя бы 
не поругала. Хорошо уже то, что не 
надо думать, как накануне недавне-
го Первомая, как быть с портретами 
Сталина… 

Факт в тему 
Телефонные номера Минска 

образца 1956 года мог запом-
нить даже школьник: они были 
пятизначными. Ну как, к при-
меру, позабыть телефон мага-
зина № 69 «Автомобили, 
мотоциклы, велосипеды», 
состоявший из простой комби-
нации цифр: 3-03-23. 
Большинство из 412 тысяч 
проживающих в Минске минчан 
– старожилов и прибывших 
поднимать нашу столицу из 
руин – прекрасно помнили глав-
ные обиходные номера города. 
Впрочем, квартирные телефо-
ны тогда были лишь у немно-
гих.

Секретный доклад 
Хрущева 

Так и хочется сказать, исполь-
зуя цитату Маяковского: 1956 год и 
ХХ съезд КПСС – близнецы-братья. 
Главный партийный форум Страны 
Советов начал свою работу 14 февра-
ля. В Москву прибыло 1349 делегатов 
с правом решающего голоса и 81 – 
совещательного. 

Вначале все шло, как обычно: 
отчетный доклад ЦК, выступления 
делегатов согласно регламенту, призы-
вы досрочно выполнить пятилетку… 
Пока не наступило утро 25 февраля, 
когда приглашенные на съезд ино-
странные делегации отбыли восвояси. 
Вот тогда-то, «в узком домашнем кру-
гу», выбранный первым секретарем 
ЦК КПСС Никита Хрущев и высту-
пил с докладом «О культе личности и 
его последствиях».

По воспоминаниям самого 
Никиты Сергеевича, речь его продол-
жалась 4 часа – и все это время в зале 
стояла такая тишина, что можно было 
слышать стук собственного сердца. 
Главный коммунист Страны Советов 
говорил о вещах страшных и запрет-
ных. О культе личности умершего 
3 года назад Сталина, развязавшего 
массовый террор против собствен-
ного народа. О тысячах невинных 
жертв, репрессированных по прямо-
му его указанию. О возможной при-
частности «отца народов» к убийству 
Кирова. О политическом завещании 
Ленина, просившего не допускать 
деспотичного Сталина к власти. 

Доклад Хрущева считался «строго 
секретным» – делегатам не разрешили 
делать никаких пометок. Но пообеща-
ли, что разошлют текст по всем пар-
торганизациям для читки на местах.

Так и произошло: 5 марта в 
Кремле приняли решение ознакомить 
с докладом «всех коммунистов и ком-
сомольцев, а также беспартийный 
актив рабочих, служащих и колхозни-
ков». Текст речи только что выбран-
ного первого секретаря ЦК КПСС, 

слегка, правда, подправленный и с 
новым грифом «Не для печати», 
пришел во все регионы Советского 
Союза. Согласно кремлевской резо-
люции, его тут же стали зачитывать 
перед коммунистами, комсомольцами 
и беспартийными активистами..

Факт для  
размышления

Текст доклада Хрущева 
разными путями попал за 
рубеж, где вскоре был опубли-
кован. В СССР он был напеча-
тан только в 1989 году в жур-
нале «Известия ЦК КПСС».

Рабочие требовали 
вынести Сталина  

из Мавзолея
Разумеется, в Беларуси, как и в 

остальных республиках, начали 
активно штудировать присланный 
доклад Хрущева. Журналистам всех 
газет, от республиканских до много-
тиражных, следовало правильно 
отражать этот важный процесс.

Но парадокс ситуации заключался 
в том, что сами руководящие това-
рищи как в столице, так и на местах 
не всегда знали, какую линию и куда 
именно гнуть. Слишком неожидан-
ными, болезненными и откровенны-
ми были хрущевские разоблачения. 
И главное – без четкого указания, 
насколько радикальными ожидаются 
внутрипартийные реформы.

Поэтому в ЦК Компартии 
Беларуси решили делать то, что 
хорошо умели: старательно заверяли 
Москву в своем желании неуклон-
но следовать ленинским принципам 
в решении поставленных партией 
задач, фиксировали звучавший на 
собраниях «глас народа» и оператив-
но посылали Кремлю подготовленные 
донесения. 

Как реагировали на антисталин-
ские разоблачения рядовые коммуни-
сты республики? Хороший вопрос, на 
который имеются и хорошие ответы 
– в Национальном архиве Беларуси, 
где сохранились сотни страниц пар-
тийных документов на эту тему.

Вот первые строки отчета секре-
таря ЦК КПБ Т.Горбунова, отправлен-
ного в отдел парторганов по союзным 
республикам ЦК КПСС.

«С 17 по 30 марта включительно, 
– докладывал он, – в республике прове-
дены 180 районных и городских собра-
ний партийного актива, в 7 районах 
– пленумы и 4 – районные партийные 
собрания, на которых присутствова-
ло 38.917 коммунистов и выступило в 
прениях 2040 человек».

Представляете ритм: почти по 15 
собраний в день! Да не формальных, 
со «штатными» докладчиками, читаю-
щими по бумажке обкатанные фразы, 
а многолюдных и бурных, на которых 
люди сами просили слова.

Например, коммунист Туманов 
на собрании стройтреста №16 горо-
да Пинска без обиняков заявил: 
«Сталин много сделал для партии 
и государства, но он много причи-
нил и горя, среди нас нет многих 
видных борцов революции. Действия 
Сталина настолько возмутительны, 

что мне хочется пожелать, чтобы 
его тело не лежало рядом с телом 
Ленина в Мавзолее. Считаю ошибкой 
Политбюро, что оно не смогло своев-
ременно пресечь действия Сталина».

Практически такие же мыс-
ли высказал в Брестской типогра-
фии имени Ворошилова коммунист 
Мальцев: «Сталин настолько много 
сделал плохого, что то положитель-
ное, которое сказано о нем в докладе 
Хрущева, полностью затмевается». 
Он тоже предложил выбросить гроб 
с телом вождя вон и снять все его 
портреты. 

Разбитый бюст 
вождя

Говорят, совсем не случайно на 
собрания по обсуждению хрущевско-
го доклада приглашали беспартий-
ных. Впрочем, иногда они сами про-
никали туда и тоже выражали свое 
мнение. Не всегда красивым, зато 
красноречивым способом. 

«6 апреля сего года в клубе заво-
да имени Молотова города Минска 
проходил семинар агитаторов 

Ворошиловского района. До начала 
семинара в клуб вошли трое рабочих 
этого завода. Они попросили разреше-
ния присутствовать на семинаре аги-
таторов. После того, как секретарь 
райкома партии Стальмахова объ-
явила о начале семинара, один из этих 
рабочих беспартийный Ханкевич, буду-
чи пьяным, начал выкрикивать фра-
зы: «Поставьте репродуктор, хотим 
правды! Не слышали ее с 1941 года». 
Ханкевич был удален из зала. Однако 
спустя некоторое время он вновь явил-
ся. Вначале сидел спокойно, а затем, 
внезапно поднявшись, подошел к бюсту 
Сталина и опрокинул его. В результате 
бюст разбился. Все присутствующие 
на семинаре с возмущением отнеслись 
к выходке Ханкевича и решительно 
осудили это как факт политического 
хулиганства. Ведется следствие».

Это цитата из «Информации о 
ходе обсуждения решений ХХ съез-
да КПСС в Белорусской партийной 
организации» за подписью секрета-
ря ЦК КП Белоруссии Н.Патоличева, 
отправленной 12 апреля по ВЧ-связи 
в ЦК КПСС.

В сердцах крушили многочислен-
ные сталинские бюсты не только в 
столице республики. В Бресте 29 марта 
портной-надомник И.Ф.Татарников, 
переехавший сюда на жительство из 
Орловской области, «ударом моло-
та испортил лицевую часть бюста 
Сталина, установленного возле 
областной библиотеки». В этот же 
вечер разъяренный портной пришел 
с молотом – не молотком! – к другому 
сталинскому бюсту, возле областной 
больницы, и аналогичным образом 
раскрошил образ «вождя народов».

В Витебске шофер ликеро-водоч-
ного завода Жихарский сорвал с про-
ходной портрет Сталина и изорвал 
его в клочья. А потом содрал еще и 
второй, что висел внутри. Ну да, хва-
тил лишку продукции, которую выпу-
скал завод, а потом раскаялся, что 
таким макаром выразил свой душев-
ный настрой.

Противники культа личности из 
Гомеля вспомнили партизанскую так-

тику – делать все под покровом тем-
ноты. Облили чернилами, насколько 
смогли достать, 3-метровую скуль-
птуру Сталина возле педагогическо-
го института и отбили указательный 
палец правой руки. После чего ушли 
незамеченными. 

В принципе, если судить по пар-
тийным сводкам, жители Беларуси 
выражали свое отношение к Сталину 
вполне толерантно: учителя в школах 
самовольно, не дождавшись указа-
ний сверху, снимали со стен портре-
ты вождя, школьники выдирали из 
учебников или заливали чернилами 
иллюстрации, на которых красовался 
недавний «лучший друг всех совет-
ских детей».

Хулиганство, – констатировали 
партийные руководители из Минска, 
исправно заверяя Москву, что по 
каждому такому случаю проводится 
разъяснительная работа или начато 
следствие.

Впрочем, наблюдались, хотя и 
реже, протесты иного рода – про-
тив развенчания покойного вождя. 
В деревне с забавным названием 
Контакузовка Гомельского района три 

анонима развесили возле обществен-
ного колодца рукописный призыв не 
забывать мудрых заветов Сталина. А 
некоторые старые коммунисты про-
сили на собраниях не выносить сор 
из избы и кулуарно решать вопросы 
по Сталину, поскольку сам виновник 
лежит в Мавзолее рядом с Лениным. 

Так что делать  
с мумией?

А ведь действительно парадокс: с 
одной стороны, партия жаждет раз-
венчать кровавый культ Сталина. А 
с другой – не дает четкого ответа 
на поставленные регионами вопросы: 
как, к примеру, поступить с его поли-
тическим наследием – памятниками, 
пухлыми томами трудов, школьными 
учебниками с восхвалением вождя? 
Хрущев, да и Политбюро в целом, не 
решаются поступить так, как посту-
пал сам Сталин с «врагами народа», 
истребляя их не только физически, но 
и всякую память о них…

Накануне Первого мая Минск 
вновь послал в Москву свои рапорты, 
больше похожие по числу вопросов 
на крик о помощи. На первом месте 
вопрос: надо ли вывешивать на три-
бунах и нести в колоннах портреты 
Сталина? И вновь Беларусь не полу-
чает ответа. По крайней мере в архиве 
нет документальной реакции Москвы 
на партийные мольбы Минска. 
Возможно, четкое руководство к дей-
ствию было дано белорусам по теле-
фону. Но вполне могло случиться и 
так, что Москва ограничилась парой 
теоретических статей в «Правде» и 
опубликованным там же 30 июня 1956 
года постановлением «О преодолении 
культа личности и его последствий».

А до чего же хотелось белорусам 
в 1956 году знать правду! Начнется 
ли массовая реабилитация незакон-
но репрессированных лиц? Вернут ли 
доброе имя бывшим руководителям 
республики Кнорину, Гею, Гикало, 
Червякову, Голодеду? Накажут ли 
виновных за неправедно заведенные 
дела?

Пока Москва думала насчет отве-
тов, приехавшим на места разъяснять 
политику партии минским агитато-
рам рабочие прямо в лоб высказыва-
ли очень нелицеприятные вещи.

«Надо не запираться в кабине-
тах, а больше бывать среди рабочих 
и колхозников, – заявил коммунист 
Врублевский на партийном собрании 
Брестской городской электростан-
ции. – Не нужно окружать себя адъ-
ютантами, милиционерами, иметь 
по нескольку машин. А надо иметь 
авторитет у масс».

Острые вопросы сыпались гра-
дом: когда же советские начальники 
перестанут получать свои толстые 
«конверты» – приложения к зарпла-
там, с которых не обязаны платить 
партвзносы с налогами и покупать 
облигации госзаймов? Когда наконец 
откажутся от особых пайков, личной 
охраны и служебного транспорта, на 
котором их домработницы катаются 
на базар? И раз уж речь зашла о кол-
лективности руководства, не пора ли 
им, начальникам, если не советовать-
ся, то хотя бы нормально разговари-
вать с простыми людьми, не пугая 
увольнением и арестами?

Военный парад в честь 39-й 
годовщины Октябрьской революции 
Хрущев с соратниками принимали, 
стоя на трибуне Мавзолея, в кото-
ром рядом с Лениным покоился тот, 
кто его заветы, по словам Никиты 
Сергеевича, предал. Это хорошо вид-
но на кадрах сохранившейся кинох-
роники.

Как проходили октябрьские тор-
жества 1956 года в Минске? А по 
примеру Москвы – по-ленински! Но 
все памятники Сталину оставались 
на своих местах. Те, гипсовые, что 
порушили протестующие граждане, 
отремонтировали и водрузили на 
прежние места. Огромный монумент 
Сталину на тогдашней Центральной, 
а ныне Октябрьской площади, соору-
женный в 1952 году, также продол-
жал глядеть на белорусский народ 
со своей 10-метровой высоты. И все 
сталинские названия по-прежнему 
красовались на вывесках.

Так продолжалось вплоть до 
1 ноября 1961 года, когда по реше-
нию ЦК КПСС тело Сталина ночью 
вынесли из Мавзолея и захоронили у 
Кремлевской стены.

В ночь на 3 ноября того же года 
был снесен и бронзовый Сталин в 
Минске. Разобран по частям и выве-
зен в неизвестном направлении, оты-
скать которое до сих пор пытают-
ся современные продолжатели дела 
«великого кормчего». В том же ноябре 
Сталинский район белорусской сто-
лицы был преобразован в Заводской, 
а Сталинский проспект на долгое вре-
мя превратился в Ленинский.

Людмила СЕЛИЦКАЯ.

Вместо резюме
А что с путеводителем по 

Минску и его составителем, 
могут спросить любознатель-
ные читатели. 

Путеводитель сослужил 
минчанам добрую службу. Те из 
жителей столицы, кто не 
пожалел на него в 1956 году 4 
рубля 60 копеек и сохранил до 
сих пор, могут предаться 
ностальгическим воспомина-
ниям о ресторане «Лето» или 
кинотеатре «Зорька». 
Остальным никто не мешает 
любоваться пожелтевшими, 
точнее посеревшими, страни-
цами в интернете.

Ефим Садовский прожил 
долгую жизнь и умер в 1993 году 
в возрасте 85 лет. Старейший 
репортер Беларуси – бывший 
столяр без высшего образова-
ния, зато с бойким пером и 
любовью к истории родного 
Минска – с 1947-го по 1976 год 
вел дневники, давая каждому 
название: «Записная книжка 
журналиста», «Шаги моего вре-
мени», «Мысли вслух». А затем 
передал их в Белорусский госу-
дарственный архив-музей 
литературы и искусства. В 
этих дневниках есть и записи о 
Сталине. В год смерти вождя 
– такая: «Умер тот, кто так 
нужен каждому из нас… Это 
сон, кошмарный сон. Скорее 
проснуться!» Спустя 7 лет: 
«Всё же он большой! Великий!» 
И в 1976-м завершающая: «Он 
боялся, что без него мы ока-
жемся слепыми котятами. И 
зря, ведь жизнь опровергла 
это».

К сожалению, не сохранилось фотографий, запечатлевших, как сносили памятник Сталину  
в Минске, ведь делали это втайне от минчан, под покровом ночи. Зато обнаружились 

удивительные фото нашей столицы 50-х годов ХХ века. Спасибо блогерам и коллекционерам!
Редкое фото: так минчане прощались со Сталиным 8 марта 1953 года.

лІЧБА ДнЯ

82.024
Столькі беларусаў 

атрымалі від на жыхарства 
ў краінах Еўрасаюза. Такія 
дадзеныя прыводзіць 
Еўрастат.

У гадавой справаздачы 
гаворыцца, што часцей 
за ўсё від на жыхарства 
атрымліваюць украінцы. У 
мінулым годзе гэта зрабілі 
каля 500 тысяч грамадзян 
Украіны. Другое месца – у 
грамадзян ЗША (261 тысяча 
чалавек), на трэцім – Кітая 
(167 тысяч). Беларусы ў 
спісе на сёмым месцы, пры 
гэтым яны апярэджваюць 
Расію.

Калі ўкраінцы звярталіся 
па від на жыхарства ў 
асноўным для таго, каб 
атрымаць працу (75%), 
то кітайцы і амерыканцы 
хацелі атрымаць адукацыю.

Беларусы ж у асноўным 
па знача лі  « іншыя 
прычыны» – і такіх было 
84%. Толькі 3,7% пераехалі 
па сямейных абставінах, 
4,7% – для атрымання 
адукацыі, 7,2% – па 
працы. Дарэчы, 75 тысяч з  
82 тысяч 24 беларусаў, якія 
атрымалі від на жыхарства 
ў ЕС, выбралі суседнюю 
Польшчу.

СТолиЦА

Свислочь  
требует ремонта

Давно назрела необхо-
димость реконструкции 
набережной реки Свислочь, 
которая проходит по сердцу 
столицы. Из-за слабых грун-
тов и вибрации от поездов 
метро бетонные и гранитные 
конструкции набережной 
стали разрушаться на глазах. 
Специалисты из Минского 
городского комитета природ-
ных ресурсов и охраны окру-
жающей среды, а также архи-
текторы определили наиболее 
аварийные участки набереж-
ной: от улицы Я.Купалы до 
проспекта Независимости, от 
пешеходного моста к Острову 
мужества и скорби до улицы 
Богдановича, от острова до 
памятника Пушкину. Эта при-
брежная зона поменяет свой 
облик к 2018 году. При обу-
стройстве территории заменят 
тротуарную плитку, лестницы, 

малые архитектурные фор-
мы, установят биотуалеты, 
урны, скамейки, разовьют сеть 
велодорожек и экологических 
троп. В 2017 году намечено 
благоустройство прибреж-
ной полосы в районе парка 
«Дримлэнд»: обновят пеше-
ходные зоны, смотровую пло-
щадку.

Намечена реконструкция 
моста, который соединяет 
сквер Старостинская Слобода 
с проспектом Победителей. 
Не останутся без внимания 
и притоки Свислочи. Будет 
облагорожена 22-километро-
вая Слепянская водная систе-
ма, которая эксплуатирует-
ся более 30 лет. В 2017 году 
отремонтируют мост на улице 
Клумова, береговые бетон-
ные укрепления, пешеходные 
дорожки и лестницы.

Кирилл БУБНОВ.

ТРАГеДЫЯ

Зніклы палачанін  
знойдзены мёртвым

Як ужо паведамляла 
«Народная Воля», Сяргей 
Максімцоў працаваў кіроўцам 
на станцыі «хуткай дапамогі». 
23 снежня 2015 года жыхар 
Полацка адправіўся на 
сустрэчу, пасля чаго перастаў 
выходзіць на сувязь.

Праз два дні яго машыну 
знайшлі ў цэнтры горада, у 
ёй знаходзіліся дакументы і 
банкаўская картка ўладальніка.

Амаль год супрацоўнікамі 
міліцыі і пошукава-
выратавальным атрадам 
«Анёл» вяліся пошукі 
31-гадовага мужчыны. Цела 
Сяргея Максімцова было 
знойдзена закапаным у лесе 
за Полацкам напрыканцы 
кастрычніка гэтага года.

Гэта ўжо не першае 
падобнае здарэнне ў Полацкім 
рэгіёне за апошні год. За 
месяц да знікнення Сяргея 
Максімцова дадому не 
вярнуўся 19-гадовы Уладзіслаў 
Паўленка. Праз некалькі дзён 
жыхар Полацка павінен быў 
адправіцца служыць у войска.

Апошні раз малады чалавек 
быў зафіксаваны камерай 
відэаназірання 11 лістапада 
каля гарадскога супермаркета 

ў суправаджэнні незнаёмай 
дзяўчыны. Вялікіх грошай 
і дакументаў ва Уладзіслава 
з сабой не было. Як адна з 
версій разглядалася тое, што 
малады чалавек хаваецца, каб 
ухіліцца ад арміі.

– Мы ўжо купілі ўсе 
неабходныя рэчы, якія 
патрэбны салдату, – казала 
тады «Народнай Волі» маці 
Уладзіслава Ірына Васільеўна. 
– Улад займаўся спортам і 
рыхтаваўся да службы. Ён не 
збіраўся бегчы, ды і няма куды 
яму было падзецца.

На пачатку мая гэтага 
года цела хлопца знайшлі 
ў Заходняй Дзвіне за 
Наваполацкам. Паводле слоў 
Ірыны Паўленка, з-за доўгага 
знаходжання ў вадзе апазнаць 
Уладзіслава атрымалася толькі 
па вопратцы.

Раман ВАСЮКОВІЧ.

уПеРШЫнЮ!

Невідушчыя жыхары Віцебска 
змогуць наведваць музей

Першая аўдыёдыскрыпцыя 
для выстаў запрацуе ўжо ў 
гэтым годзе.

Аўдыёдыскрыпцыя – гэта 
галасавое апісанне прадме-
та, прасторы або дзеяння для 
невідушчага чалавека.

Такая практыка будзе 
ўпершыню выкарыстана ў 
Беларусі ў музеі Марка Шагала 

ў Віцебску і Нацыянальным 
мастацкім музеі ў Мінску. 
Праект рэалізоўваецца польскай 
арганізацыяй Human Doc.

– Прэзентацыя матэрыя-
лаў для аўдыёдыскрыпцыі 
пройдзе 7 снежня, – сказалі 
«Народнай Волі» ў музеі 
Марка Шагала.

Раман ВАСІЛЬЕЎ.

Алена МіКуЛЬЧыК: 

«Здзівіць  
гасцей можна  

толькі нацыянальнай 
гістарычнай кухняй…»

Наколькі беларускія стравы адпавядаюць  
паняццю «здаровае харчаванне”?

Як харчаваліся нашы продкі?
Чаму ў даўніну было непрымальна злоўжываць спіртным?

Калі ў Беларусі палюбілі агуркі з мёдам?
Якія перспектывы ў нацыянальнай кухні сёння?

Аб гэтым і многім іншым кулінарны эксперт, аўтар кнігі 
«Лепшыя стравы беларускай кухні» Алена МІКУЛЬЧЫК 

распавяла «Народнай Волі».

Без шкоды для фігуры
– Алена, як даўно вы 

вывучаеце беларускую кух-
ню?

– Займаюся гэтым ўжо 
больш за 15 гадоў.

На вуліцы я знайш-
ла старую кнігу з частко-
ва вырванымі старонкамі. 
Магчыма, сучасны чала-
век прайшоў бы міма, але я 
дзіця Савецкага Саюза, і нас 
прывучылі, што хлеб і кнігі 
выкідваць нельга, таму я пад-
няла яе.

Аказалася, што гэта 
выданне 1950-х, у якім пазна- 
чаны рэцэпты страў 1860-х 
гадоў. Як называецца кніга 
і хто аўтар, я пакуль не 
ўстанавіла, бо вокладка пар-
ваная, многія старонкі абпа-
леныя. Рэцэпты, якія можна 
было разабраць, я перапісала 
і стала па іх гатаваць. Адным 
словам, я заразілася гэтай 
тэмай: чытала літаратуру, 
шукала пажылых людзей у 
вёсках, якія маглі расказаць 
старадаўнія рэцэпты. Усё 
гэта адбывалася на голым 
энтузіязме.

– А хто вы паводле 
адукацыі?

– У свой час я атрымала 
дыплом кухара, але праца-
ваць па прафесіі не пайшла. 
Родныя палохалі выбарам: 
фігура або дыплом. У выніку 
я пачала працаваць у іншай 
сферы, але захапленне бела-
рускай кухняй захавалася.

За многія гады я прыйшла 
да высновы: наша кухня цал-
кам адпавядае патрабаванням 
здаровага харчавання.

– Ёсць меркаванне, што 
ад беларускіх страў набіраеш 
вагу...

– Гэта міф. У нашых стра-

вах мала пшанічнай мукі. 
Беларусы харчаваліся па сезо-
нах і летам аддавалі перавагу 
вегетарыянскай ежы, а зімой 
ужо мясной. У нас каля 60 
працэнтаў вегетарыянскіх 
страў.

– А як харчаваліся нашы 
продкі?

– У кухні перыяду XVIII–
XIX стагоддзяў у асноўным 
быў выключаны працэс сма-
жання. Гэта тлумачылася 
эканамічна: алей атрымаў 
шырокае распаўсюджванне 
толькі ў 1960-х гадах. Да гэта-
га выкарыстоўвалі свіны ці 
гусіны тлушч, а гэтыя прадук-
ты былі дарагія, і дазволіць 
сабе іх маглі толькі багатыя 
сем’і. Таму ў асноўным стра-
вы тушылі, варылі, запякалі.

Культура піцця
– Ці можна назваць 

перыяд, калі сфарміравалася 
беларуская кухня?

– Вельмі складана 
акрэсліць канкрэтна, таму 
што ў розны час кухня 
ўзбагачалася. Як ні пара-
даксальна, але нават вайна 
1812 года, Першая сусвет-
ная спрыялі з’яўленню ў ёй 
чагосьці новага.

Беларуская кухня 
зарадзілася яшчэ ў язычніцкі 
перыяд, таксама як і 
ўкраінская, расійская, поль-
ская.

– Якія стравы прыносілі 
замежнікі на нашу тэрыто-
рыю?

– Беларуская шляхта 
пераймала многія навінкі 
еўрапейскай кухні. Пасля 
вайны 1812 года белару-
сы пачалі ўжываць агуркі з 
мёдам, якія былі папулярныя 
ў Францыі. Многія нашы 
суайчыннікі ваявалі на баку 

Напалеона, бо ён абяцаў 
аднавіць Рэч Паспалітую ў 
межах 1772 года, замежныя 
традыцыі захоўваліся, і есці 
агуркі з мёдам было модна.

Падчас знаходжання ў 
складзе Расійскай імперыі на 
нашай тэрыторыі з’явіліся 
пірагі, гатаванне якіх раней 
не было распаўсюджана.

Нямецкія салдаты, якія 
падчас Першай сусвет-
най вайны, ратуючыся ад 
авітамінозу, ужывалі ў ежу 
мядзведжую цыбулю – чарам-
шу, а сярод беларусаў яна не 
была папулярнай. У Заходняй 
Беларусі (дзе праходзіла лінія 
фронту) да гэтага часу сала-
та з чарамшы называецца 
«нямецкай».

Кулінарныя традыцыі 
на нашай зямлі захоўваліся 
пасля розных гістарычных 
падзей. Беларускую кухню 
часта папракаюць у тым, 
што яна не аўтэнтычная, але 
любая сусветная кухня была 
сфарміравана ў тым ліку і пад 
уплывам суседзяў.

– Адпаведна палякі і 
літоўцы штосьці перанялі ў 
беларусаў?

– Вядома, адбывалася 
ўзаемадзеянне. Лічыцца, што 
калі страва на тэрыторыі 
краіны рыхтуецца 50 гадоў, 
то яна з’яўляецца нацыя-
нальнай. Напрыклад, літоўцы 
пры ўступленні ў Еўрасаюз 
замацавалі за сабой цэпеліны. 
Але вялікія бульбяныя клёцкі 
рыхтуюць беларусы, палякі, 
украінцы і рускія, толькі з 
рознымі начынкамі.

– Алена, а якая страва 
з’яўляецца сапраўды белару-
скай?

– Маё асабістае меркаван-
не, што гэта ўсё ж мачанка. 
Соусы ў нас не прыжыліся, 

а вось традыцыя мачаць ежу 
захавалася. І гэта не толькі 
самы вядомы варыянт – мяса, 
цыбуля, мучная падліўка, але і 
салодкая мачанка з тварагу ці 
знакаміты беларускі рэцэпт, 
калі абсмажваюць скваркі, 
дадаюць цыбулю, потым у 
гарачы тлушч уліваюць смя-
тану і ўсё гэта размешваюць.

– Ёсць меркаванне, што 
са спіртных напояў белару-
сы любілі крамбамбулю...

– Сам напой з’явіўся ў 
XIX стагоддзі. Некаторыя 
гісторыкі не лічаць яго 
беларускім, а радзімай назы-
ваюць Германію. Меркаванні 
спецыялістаў сыходзяцца ў 
адным: крамбамбулю вельмі 
любілі еўрапейскія студэнты.

Калі ўлічыць, што шмат 
ліцвінаў атрымлівалі аду-
кацыю ў Еўропе, то яшчэ 
пытанне, хто ў каго гэты 
напой пераняў. Цалкам можа 
быць, што нашы студэнты 
паехалі на вучобу і прывезлі 
туды рэцэпт вырабу з сабой. 
Таму сказаць адназначна, 
хто прыдумаў крамбамбулю, 
складана.

Але тое, што ў XIX 
стагоддзі беларусы рабілі сваё 
спіртное, гэта факт. Любы 
паважаны гаспадар стараўся 
мець напоі на кожную літару 
алфавіту.

– Нямала...
– Так, піць звычайную 

гарэлку было непрымаль-
на. Рабілі розныя наліўкі, 
настойкі і гэтак далей.

– Кажуць, што да 
рэвалюцыі 1917 года нашы 
продкі не злоўжывалі 
спіртным...

– Ёсць гісторыкі, якія 
сцвярджаюць, што ліцвіны 
пілі вельмі шмат, з-за чаго і 
развалілася Вялікае Княства 
Літоўскае. Сапраўды, ёсць 
факты, якія пацвярджаюць, 
што шляхта магла гуляць 
тыднямі і выпіваць вельмі 
вялікую колькасць алкаголю.

Сёння ў мяне няма 
дакументаў, па якіх можна 
судзіць, пілі шмат ці мала, 
але тое, што існавала куль-
тура піцця, гэта дакладна. 
Спіртное ўжывалі кілішкамі, 
гэта значыць маленькімі 
чарачкамі па 20 мілілітраў, а 
ў вёсках і зусім пілі няшмат.

Эканомія 
па-беларуску

– Наколькі запатрабава-
на сёння беларуская кухня?

– Цікавасць да нацыя-
нальнай кухні расце, і ска-
жу, што за беларускай кух-
няй будучыня. Палітыка 
дзяржавы скіравана на ўязны 
турызм, які немагчымы без 
нацыянальных кулінарных 
традыцый.

– Як адаб’ецца пераход 
на беларускія стравы на 

сямейным бюджэце?
– Па другой адукацыі я 

эканаміст. Праведзены экспе-
рымент паказаў, што белару-
ская кухня на 30 працэнтаў 
танней сярэднестатыстычна-
га ладу харчавання. Гэта стра-
вы са збожжавых, агародніна, 
малочныя прадукты, рыба, 
мяса. Дарэчы, бульба не 
з’яўлялася прыярытэтным 
прадуктам у нашых продкаў. 
Аднойчы я распавядала аб 
беларускай кухні ірландцам і 
адзначыла, што для нас буль-
ба – гэта другі хлеб. Яны сталі 
абурацца і казаць, што гэта 
іх нацыянальны прадукт. Так 
што бульбу можна лічыць 
інтэрнацыянальнай.

– Алена, вы аўтар кнігі 
«Лепшыя стравы беларускай 
кухні».

– Кніга выйшла ў 2014 
годзе на дзвюх мовах: рускай 
і англійскай. Друкавалася 
ў Вільнюсе, што вельмі не 
спадабалася беларускім 
чыноўнікам. Кнігу я выдавала 
за свой кошт накладам 1000 
асобнікаў, пасля рэалізацыі 
ўзніклі праблемы з грашыма.

Атрымалася так, што я 
займаюся гуманітарным пра-
ектам па развіцці кулінарных 
традыцый Беларусі без 
якой-небудзь фінансавай 
падтрымкі збоку.

Раман ВАСЮКОВІЧ.

ЮРиДиЧеСкАЯ конСульТАЦиЯ

ПАДмоСТкІ

Тэатральны забег
Журы Нацыянальнай 

тэатральнай прэміі, якая 
ўручаецца ў Беларусі з 2011 
года, пачало праглядаць 
спектаклі, якія ўвайшлі ў 
шорт-ліст конкурсу.

Пачалі з Нацыянальнага 
акадэмічнага Вялікага тэатра 
оперы і балета Беларусі. Ён 
прадставіў судзейскай калегіі 
легендарную оперу «Кармэн» 
Бізэ. Прэм’ера спектакля 
адбылася летам 2015 года. 
Таксама ад Вялікага ў шорт-
ліст трапілі балеты «Маленькі 
прынц», «Лаурэнсія» і оперы 
«Паяцы» і «Царская нявеста». 
Апошнія спектакли – работы 
галоўнага рэжысёра тэатра 
Міхаіла Панджавідзэ, яны, 
па-мойму, маюць вялікія 
шанцы на поспех. Але якому 
з двух аддасць перавагу журы?

Напрыканцы лістапада 
пачнецца прагляд спектакляў 
драматычных тэатраў. Акрамя 

работ ад вядомых сталічных 
калектываў, на фінішнай 
прамой ёсць дзве пастаноўкі 
з правінцыі: «Пінская шляхта» 
Палескага драматычнага 
тэатра Пінска і «Крейцерова 
соната» Магілёўскага 
абласнога драматычнага 
тэатра драмы. Змаглі прайсці 
першы этап адбору і амаль усе, 
акрамя гомельскага, лялечныя 
тэатры краіны.

Прафесійнае журы 
вызначыць лепшых у 19 
намінацыях. У гэтым годзе 
таксама будзе вызначана 
лепшая пастаноўка па 
творы беларускага аўтара. 
Пераможцаў адзначаць 
статуэткамі і грашовымі 
прэміямі. На цырымоніі 
ўручаць узнагароды «За 
ўклад у развіццё тэатральнага 
мастацтва Беларусі» і 
«Мецэнат тэатра».

Анжэла КУЗНЯЦОВА.

ДА ВеДАмА!

Дні зніжак у лістападзе
Гандлёвыя арганізацыі 

Мінска ў лістападзе правядуць 
для пакупнікоў акцыі «Дні 
зніжак» на нехарчовыя тава-
ры.

Так, сталічны ЦуМ 12, 
19 і 26 лістапада прапануе 
пакупнікам набыць тавары са 
зніжкай 17%. 

Зніжка 20% ва ўнівермаге 
«Беларусь» будзе дзейнічаць 
4, 8, 15, 16, 22, 26, 27 і 30 
лістапада. 

У ГуМе 3 лістапада можна 
набыць тавары танней на 22%, 
17 і 24 лістапада – на 20%.

Таксама 20-працэнтная 
зніжка будзе дзейнічаць 2, 9, 
16, 23, 26 і 30 лістапада ў ганд-
лёвым доме «На Нямізе». 

Танней на 15% будуць 
тавары ў «Кірмашы»   2, 9, 16, 
23, 26 і 30 лістапада. Крамы 
гандлёвага цэнтра «сталіца» 
6 і 26 лістапада прапануюць 
зніжкі ад 5% да 50%.

ПРиГлАШение

Они поют 
 лучше птиц

9 ноября на сцене Камерного зала Национального 
Большого театра оперы и балета – концерт 

заслуженных артисток Республики Беларусь Елены 
Шведовой и Елены Сало. Называется он необычно – 

«Торжество колоратуры». 
– В человеческих голосах 

колоратуры встречаются не 
так уж часто, это дар свыше, 
которым певец либо обла-
дает, либо нет, – рассказала 
«Народной Воле» Елена Сало. 
– Когда в детстве я впервые 
услышала рондо Антониды 
из оперы «Иван Сусанин» 
Михаила Глинки в исполнении 
Елены Степановой на пластин-
ке фирмы «Мелодия» 1901 года, 
у меня просто все замерло вну-
три, и я подумала: как же это 
прекрасно, когда человек умеет 
петь, словно птица! Но, гля-
дя на еще одного моего куми-
ра детства – Любовь Орлову, 
вслушиваясь в ее подвижный 
голос, понимала: чтобы так 
петь, надо обладать высоким 
голосом. Оказывается, нет! 
Спустя годы узнала, что этим 
свойством могут обладать 
любые голоса.

У кого-то, может быть, 
до сих пор осталось пред-
ставление об опере, когда 
на сцене стоит пол-
ная женщина и поет. 
Сегодня все совсем 
по-другому!  Сейчас 
стройные артисты 
делают на сцене нево-
образимые кульби-
ты, сохраняя при 
этом вокальное 
мастерство. Но 
порой зрелищ-
ность в оперном 
спектакле выхо-
дит на первый 
план, и даже у 
меня появляют-
ся странные 

ощущения: шикарное пение, 
мастерски исполненная ария 
не сочетаются с современ-
ной режиссурой, которая мне 
непонятна. И тогда с носталь-
гией начинаю вспоминать 
времена, когда певцы просто 
выходили на сцену и пели.

Артистки обещают 
устроить на сцене настоящий 
поединок!

– Конечно, я не претен-
дую победить елену Шведову, 
потому что понимаю: это 
невозможно, – говорит Елена 
Сало. – Многие мои коллеги, 
узнав, что в концерте поют 
после Лены, после ее корон-
ного «Соловья» Александра 
Алябьева сокрушаются: ну 
надо же, как не повезло! Не 
попасть под ее обаяние просто 
невозможно! То, что она дела-
ет с голосом, – редкий дар! 
Одним словом, приходите!

Полина ПЛАТОНОВА.

Безработным можно быть не больше полутора лет
В Беларуси начала действовать новая редакция Закона о занятости. О том, что изменилось в жизни безработных, журналистам рассказала заместитель 

председателя комитета по труду, занятости и социальной защите Мингорисполкома – начальник управления занятости населения Татьяна Кудевич.

Дойти до нанимателя  
за два дня

В обновленном Законе о занято-
сти появилась статья “Обязанности 
безработных”. Так, теперь соиска-
тель должен прийти на переговоры 
к нанимателю в течение двух рабо-
чих дней после получения в центре 
занятости направления. Раньше это 
можно было сделать за три дня.

– Тем, кто не придет вовремя к 
нанимателю по направлению служб 
занятости, будет сокращен размер 
пособия по безработице, – уточняет 
Татьяна Кудевич. – Но наша задача 
не наказать безработного, а помочь 
ему трудоустроиться. В первую оче-
редь надо уделить внимание тому, 
кто действительно заинтересован в 
поиске работы, а не хочет получить 
статус безработного.
Официальным безработным 

можно быть не больше 
полутора лет

Раньше этот срок был в два раза 
больше.

– Это нововведение должно 
мотивировать безработных к актив-
ному поиску работы, – поясняет 

специалист. – Сегодня сложности в 
трудоустройстве появляются, к при-
меру, из-за того, что некоторые без-
работные неправильно оценивают 
себя. Молодой экономист без опыта 
работы и специальных знаний пре-
тендует на зарплату от 1000 рублей. 
А некоторые не работали по 3−4 
года, в отдельных случаях – и все 5 
лет, но ищут работу только с высо-
ким уровнем дохода. Для них зар-
плата в 300−400 рублей не представ-
ляет интереса. Нововведение долж-
но подтолкнуть таких безработных 
к скорейшему трудоустройству.

Не покажешься  
в центре занятости больше 

двух месяцев – 
 снимут с учета

Лишать официального статуса 
безработного теперь могут, если без 
уважительной причины не появить-
ся в центре занятости в течение 
двух месяцев (раньше этот период 
составлял 3 месяца).

– Снова зарегистрироваться в 
качестве безработного можно толь-
ко через 12 месяцев с момента сня-
тия с учета, – рассказывает Татьяна 

Кудевич. – Раньше некоторые ста-
новились повторно на учет уже на 
следующий день. Сейчас это невоз-
можно сделать.

К слову, по статистике сегодня 
около 40% от всех зарегистрирован-
ных безработных в Минске состав-
ляют те, кто стал на учет не в пер-
вый раз.

Наниматели должны 
сообщить о вакансиях 

 в течение 5 дней
Раньше на это отводилось 14 

дней.
– Это будет способствовать 

более оперативному получению 
от нанимателей сведений об акту-
альных вакансиях и позволит рас-
ширить возможности для подбо-
ра подходящего места работы для 
безработных, – объяснила Татьяна 
Кудевич.

За нарушение этого требова-
ния предусмотрен штраф от 5 до 20 
базовых величин.

Предприятия также обяза-
ны оперативно сообщать в цен-
тры занятости, если вакансия уже 
закрыта.

О грядущих сокращениях 
центры занятости будут 

знать заранее
Нанимателей обязали сообщать 

в центры занятости о любом пред-
стоящем высвобождении работни-
ков не позднее чем за два месяца. До 
этого уведомлять центры занятости 
нужно было только при массовых 
высвобождениях.

Нанимателям придется 
оплатить переобучение 

высвобожденных 
сотрудников  

в возрасте до 55 лет
На 5 лет увеличили возраст квали-

фицированных работников (женщин 
– до 50 лет, мужчин – до 55 лет), уво-
ленных из-за сокращения численно-
сти или штата, на переподготовку или 
повышение квалификации которых 
нанимателям нужно полностью воз-
мещать расходы центрам занятости.

– Это связано с увеличением 
пенсионного возраста и обязанно-
стью нанимателей обеспечить под-
готовку, повышение квалификации 
и переподготовку работников, – 
уточнила Татьяна Кудевич.

Безработным, имеющим 
детей до трех лет, помогут 
освоить новую профессию

Те, кто осуществляет уход за ребен-
ком до трех лет, смогут обратиться в 
центры занятости, чтобы пройти про-
фессиональную подготовку, перепод-
готовку или повышение квалифика-
ции. Речь идет, например, о мамочках, 
которые до рождения ребенка не были 
трудоустроены. Сделать это они смо-
гут на тех же условиях, что и безработ-
ные, но регистрироваться, как раньше, 
в центрах занятости не нужно.

– Но на граждан, которые нахо-
дятся в декретном отпуске по уходу 
за ребенком, это изменение не рас-
пространяется, – уточнила Татьяна 
Кудевич.
На общественные работы 
будут брать по договору 

подряда
Наниматели теперь могут заклю-

чать с безработными не только сроч-
ные трудовые договоры, как было 
раньше, но и гражданско-правовые 
договоры на оплачиваемые обще-
ственные работы.



Когда в Беларуси начала зарож-
даться женская тяжелая атлетика, 
одной из первых решила попробовать 
себя в этом виде спорта 16-летняя 
бобруйчанка Таня Яскевич. Это было 
26 лет назад.

– Отец у меня бывший военный, 
мы жили в военном городке, – вспо-
минает Татьяна. – Потом, когда папа 
ушел со службы, переехали в микро-
район. Рядом с нашим домом открыл-
ся спортивный зал. Пошла туда зани-
маться, чтобы, как говорят, не под-
даться влиянию улицы. Начинала с 
бодибилдинга, но в один прекрасный 
день к нам пришел тренер Михаил 
Николаевич Рабиковский, который и 
предложил мне попробовать себя в 
тяжелой атлетике. Это было, скорее, 
дело случая, потому что по комплек-
ции я не очень подходила для штанги.

– А что не так было с комплек-
цией?

– Была высокая и худенькая – 
рост 1 метр 77 сантиметров, вес – 
59 килограммов. Но при этом спустя 
некоторое время уже поднимала 110 
килограммов в рывке и 130 в толчке. 
Представляете?! Кстати, в Греции ког-
да говорю, что я мастер спорта меж-
дународного класса, смотрят на мою 
фигуру и сразу спрашивают: «Легкой 
атлетикой занималась или баскетбо-
лом?» – «Штангой» – отвечаю, и все 
просто ахают!

– Родители не были против тако-
го необычного для девушки выбо-
ра? тем более что женская тяжелая 
атлетика тогда воспринималась 
больше как экзотика, чем как спорт.

– У меня очень хорошие и 
понимающие родители. Папа всегда 
говорил так: «Занимайся тем, что тебе 
нравится». Я не пила, не курила, не 
ходила на дискотеки. У меня на это 
просто не было времени. Учеба, дом, 
тренировки… А какие это были трени-
ровки! Тренер был нам как второй отец. 
Во всем помогал, всегда был рядом… 
Мама, конечно, пробовала заняться 
воспитанием: мол, ты же будущая мать, 
рожать нужно будет, зачем тебе железо 
таскать? Но посмотрите на меня сегод-
ня. Я в прекрасной форме, и у меня 
растут такие же две прекрасные доче-
ри: страшей уже 19 лет, младшей – 16. 
Кстати, обе тоже спортом увлекаются. 
Младшая ходит в теннисную школу, и 
у нее уже есть определенные успехи. 
Старшая учится в Москве в институ-
те. Занималась балетом, но бросила и 
ушла… в кикбоксинг. И я не против, 
потому что спорт – хорошее дело. Он 
помогает самовыражению, помогает 
ставить цели в жизни и достигать их. 
Разве это плохо?

– В 1990-е годы было сложно…
– Сложно, не спорю, и спорт в 

этом плане выручал, потому что 
какие-то деньги мы все-таки зараба-
тывали. А вот родители тогда даже 
не всегда зарплату получали, или это 
были такие копейки, за которые труд-
но было прожить. Так что деньги в 
дом приносила я… А в 1994 году 
на первенстве Европы, которое про-
ходило в Италии, заняла 4-е место, 
это был очень приличный резуль-
тат. Гордилась – первая белорусская 
тяжелоатлетка, которая выступала на 
таких престижных соревнованиях!

– В 1995 году вы ушли из боль-
шого спорта. Были уважительные 
причины?

– Так сложились обстоятельства. 
Не попала на чемпионат мира, в 
Греции познакомилась с прекрасным 
молодым человеком… Мне хотелось 
семью, хотелось родить ребенка. И, 
когда на чашах весов оказались спорт 
и семья, мой выбор был в пользу 
последней.

– Кстати, как вы познакомились 
с будущим мужем?

– Моя подруга жила в Греции, я 
приехала к ней на летние канику-
лы. Там и встретилась с Сократом. 
Познакомились, а уже через три дня 
он предложил выйти за него замуж. 
Честно вам скажу: это была любовь с 
первого взгляда, можно сказать, судь-
ба, поэтому сразу же согласилась. Да 
и родители были рады. Мама при-
ехала в Грецию, чтобы познакомиться 
с будущим зятем, и, кстати, вот уже 
20 лет приезжает к нам каждое лето. 
А вот Сократ впервые побывал в 
Беларуси только через три года после 
нашей свадьбы. Дочке тогда уже было 
полтора года.

– Что ему больше всего понрави-
лось в нашей стране?

– Белорусская кухня, но особен-
но – колдуны. Моя мама, когда при-

езжает в гости, всегда их готовит. 
Это для Сократа такой особенный 
деликатес. Я, конечно, тоже ему и 
борщ готовлю, и драники, но, чест-
но говоря, больше люблю греческую 
кухню. Обожаю мусаку – запеканку 
из овощей и пастицио – запеканку из 
макарон и мяса.

– татьяна, тяжело было в свое 
время решиться на переезд в 
Грецию?

– Нет, потому что я была влю-
блена и очень счастлива. Да и в 
Беларуси тогда, как мы уже говори-
ли, смутное время было. А Греция – 
это море, солнце… Свадьбу сыграли 
там же, венчались в церкви Святого 
Лаврентия. Это как сказка, когда сто-
ишь в храме и понимаешь, что с этим 
человеком будешь вместе всегда и во 
всем… Потом было романтическое 
путешествие на остров Санторини. 
Его еще называют островом любви. 
Романтика и море впечатлений!

– А дальше начались семейные 
будни…

– Когда мы познакомились с 
будущим мужем, ему было 26 лет, 
он работал в строительной компа-
нии, которую возглавлял его отец. У 
них такой семейный строительный 
бизнес. Сейчас, кстати, Сократ – вла-
делец этой фирмы. Естественно, про-
блем с жильем у нас не было, и сразу 
после свадьбы мы переехали жить в 
свою квартиру. Затем я родила, зани-
малась семьей…

– общались в семье на каком 
языке?

– У меня был хороший англий-
ский, так что проблем в общении не 
было. Хотя, конечно, словарь помо-
гал и до сих пор помогает. Я вот 20 
лет живу в Греции, но есть моменты, 
которые не знаешь и сейчас… Со вре-
менем изучила греческий язык, когда 

старшей дочке было 9 лет, поступила 
в институт акушерства. Позже полу-
чила и второе высшее образование – 
закончила педагогический институт. 
Училась на очном отделении, но в 
Греции нет такого понятия, как обя-
зательное посещение занятий, поэто-
му хватало времени и на учебу, и 
на семью. Это были государствен-
ные институты, училась бесплатно. 
Правда, сейчас уже появляются плат-
ные колледжи, жизнь в Греции доро-
жает.

– Какая сейчас средняя зарплата 
в стране?

– 700–800 евро. Это очень мало, 
если соотнести с ценами. Вообще, в 
стране многим сейчас тяжело. Хотя 
людям помогает то, что есть свои 
дома и не нужно много платить за 
«коммуналку». Фрукты у всех свои, 
овощи… Но с каждым годом все 
тяжелее. По бизнесу мужа кризис 
тоже ударил.

– Кстати, а зачем вам нужно 
было получать в Греции два высших 
образования?

– Уже четыре года я работаю в 
частной клинике акушером, но мне 
всегда хотелось еще и преподавать. 
Мечта сбылась, так что сейчас не 
только принимаю роды, но и препо-
даю в колледже медицину для мед-
сестер и акушеров. И, кстати, вы не 
поверите, но спустя 20 лет (в этом 
году) я восстановилась в Белорусском 
университете физической культуры! 
В 1990-е доучилась там до 3-го курса, 
но, когда уехала в Грецию, пришлось 
оставить и учебу. А сейчас вот реши-
ла: третье высшее образование не 
помешает. Видите, как спорт и тренер 
научили ставить цели в жизни!

– А есть у вас какие-то мечты?
– Хотела бы открыть на остро-

ве школу по тяжелой атлетике. 
Помещение есть, но нужно найти тре-
неров и привлечь детей. Я хотела бы 
им передать все то, что знаю, что сде-
лало меня в этой жизни счастливой.

Алесь СИВЫЙ.
Фото  из личного архива  

Татьяны Яскевич.
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Намеснiк  галоўнага 
рэдактара Эйсмант  
Марыя Станіславаўна
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уСмІХнІЦеСЯ...

СкАнДАл

Рэкламны аддзел:   
narodnayav@gmail.com 

тэл.: +375 29 8 444 725,  
+375 29 111 30 77,  
+375 17 328-66-09

Как первая  
в Беларуси 

тяжелоатлетка 
стала 

акушером  
в Греции

О спорте, о любви и женском счастье корреспондент 
«Народной Воли» побеседовал  

с Татьяной ЯСКЕВИЧ, которая уже около двадцати 
лет живет на греческом острове Саломина.

Удар пад дых
Як раней паведамлялася, за два дні Міжнародны алімпійскі камітэт  

пазбавіў Беларусь трох алімпійскіх медалёў за ўжыванне  
забароненых прэпаратаў. Галоўны трэнер алімпійскай зборнай Беларусі 

 па цяжкай атлетыцы Віктар Шаршукоў распавёў “Народнай Волі”  
пра наступствы такой скандальнай сітуацыі.

Анастасія Новікава 
была бронзавым прызёрам 
Алімпіяды-2008 у вагавой 
катэгорыі да 53 кілаграмаў. 
Паўторнае даследаванне яе 
допінг-пробы з выкарыстан-
нем сучасных тэхналогій 
выявіла наяўнасць дэгідра-
хлорметылтэстастэрону (ту- 
рынаболу) і станазалолу. У 
пробе Андрэя Рыбакова, які 
заняў другое месца ў вагавой 
катэгорыі да 85 кілаграмаў, 
былі выяўлены тыя ж рэчывы.

Акрамя таго, стала вядо-
ма, што бронзавага медаля 
Алімпійскіх гульняў-2012 
у вагавой катэгорыі да 
69 кілаграмаў пазбаўлена 
Марына Шкерманкова. 

Паводле вынікаў пераправеркі 
допінг-проб Гульняў у Лондане 
ў Шкерманковай выяўлены 
забароненыя прэпараты – так-
сама турынабол і станазалол.

“Вышэйназваныя факты 
яшчэ раней былі вядомы, так 
што нейкім ударам для збор-
най гэта не стала, – кажа 
Віктар Яўгенавіч. – МАК 
пастанавіў забраць толькі 
медалі, але ніякіх санкцый 
да зборнай з гэтай нагоды 
няма. І спартсменаў пакуль 
не дыскваліфікавалі, гэтае 
пытанне будзе вырашаць 
ужо Міжнародная федэрацыя 
цяжкай атлетыкі. Увогуле, 
сітуацыя з праверкай старых 
допінгавых проб вельмі заблы-

талася. Як мне падаецца, тут 
прысутнічаюць двайныя стан-
дарты”.

Пакуль спартсмены, якія 
павінны вярнуць медалі, 
не могуць выступаць на 
спаборніцтвах, але паводле 
той інфармацыі, што маец-
ца ў нас, усе трое і так ужо 
збіраліся “завязваць” з вялікім 
спортам.

Да таго ж, як паведамілі 
спартыўныя чыноўнікі, атры-
маныя ў свой час медалі і пры-
завыя атлеты таксама вяртаць 
не павінны. Так што скандал з 
вяртаннем медалёў – гэта, хут-
чэй за ўсё, удар пад дых іміджу 
беларускага спорту.

Аляксандр НІКАНОРАЎ.

ФуТБол

За тры туры да заканчэння
Да заканчэння чэмпіянату 

Беларусі камандам застаецца 
правесці тры туры, а пытан-
не сярэбраных і бронзавых 
медалёў застаецца адкрытым.

Вось вынікі матчаў 27-га 

тура: “Крумкачы” (Мінск) 
– БАТЭ (Барысаў) – 0:3, 
“Нафтан” (Наваполацк) – 
“Дынама” (Брэст) – 1:0, “Граніт” 
(Мікашэвічы) – “Віцебск” – 0:3, 
“Дынама” (Мінск) – “Белшына” 

(Бабруйск) – 3:1, “Шахцёр” 
(Салігорск) – “Нёман” (Гродна) 
– 1:0, “Слуцк” – “Мінск” – 0:1, 
“Гарадзея” – “Іслач” (Мінскі 
раён) – 0:0, “Тарпеда-БелАЗ” 
(Жодзіна) – “Славія” – 2:0.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі

БАТЭ 27 21 4 2 66–21 67
Шахцёр 27 15 7 5 37–17 52
Дынама (Мн) 27 13 10 4 42–25 49
Мінск 27 12 8 7 37–24 44
Тарпеда-БелАЗ 27 12 7 8 41–28 43
Іслач 27 10 8 9 32–36 38
Віцебск 27 10 6 11 26–21 36
Гарадзея 27 8 12 7 30–28 36
Дынама (Бр) 27 9 6 12 35–40 33
Крумкачы 27 9 5 13 23–36 32
Славія 27 8 7 12 28–41 31
Нёман 27 7 7 13 19–32 28
Слуцк 27 6 10 11 22–32 28
Нафтан 27 6 7 14 22–40 25
Граніт 27 5 9 13 19–47 24
Белшына 27 5 7 15 31–42 22

ШАХмАТЫ

Юбилей мастера
Этой осенью свое 50-летие 

отмечает один из ведущих белорусских 
шахматных композиторов Михаил 
Храмцевич.

Михаил Николаевич – инженер-
химик, живет в Бобруйске. Начав 
заниматься шахматной композицией 
в 17 лет, к настоящему времени 
опубликовал несколько сотен 

композиций, многие из них отмечены в 
конкурсах. Был чемпионом и призером 
первенств Беларуси по составлению 
и решению, финалистом командных 
чемпионатов СССР и мира. Мастер 
спорта по композиции. Предлагаем для 
решения одну из его задач.

Белые: Крс1, Фb4, Ле6, Се3, Сf7, 
Кd1, пп. b3, b6, c7, d2, е7, f6 (12).

Черные: Крd5, Ла8, Лd3, Сh1, Сh2, 
Ка6, Ка7, п. b5 (8).

Мат в 2 хода.
Присылайте решения на адрес 

редакции (220030 г.Минск, ул.Энгельса, 
34а) или на электронный адрес: vadim_
ne67@mail.ru.

В олимпийских рядах
Хотя шахматы пока к олимпий-

ским видам спорта не относятся, но с 
1927 года Международная шахматная 
федерация проводит свою Олимпиаду. 
Женщины вступили в борьбу тремя 
десятилетиями позже, но теперь пред-
ставители сильного и прекрасного 
пола состязаются в одно время и в 

одном месте.
Советский Союз начал выступать 

на шахматных Олимпиадах с 1952 года 
и практически всегда, за редчайшими 
исключениями, занимал первые места. 
Но с начала 1990-х по понятным при-
чинам ситуация изменилась, хотя и 
поныне сборные ряда постсоветских 
стран фавориты этих состязаний и 
неоднократно завоевывали олимпий-
ские медали.

Этой осенью в Баку завершилась 
42-я шахматная Олимпиада с участием 
180 мужских и 140 женских сборных 
(в составе каждой по четыре основных 
и одному запасному игроку). Играли 
по швейцарской системе в 11 туров. У 
мужчин призовую тройку составили 
США, Украина и Россия, у женщин 
– Китай, Польша и Украина. Кстати, 
Украина в итоге выиграла суммарный 
зачет обоих турниров (так называемый 
Кубок Гаприндашвили).

Мужская сборная Беларуси – на 
14-м месте (6 матчей выиграла, 2 про-
играла, 3 свела вничью). Результаты 

по доскам: Сергей Жигалко – 7 из 10, 
Владислав Ковалев – 5 из 8, Андрей 
Жигалко – 4 из 9, Кирилл Ступак – 5 
из 9, Алексей Александров – 6,5 из 8 
(«бронза» среди запасных).

Наша женская команда финиши-
ровала 17-й (7 побед, 3 поражения, 1 
ничья). У Анастасии Зезюлькиной – 5 
очков из 9, Ланиты Стецко – 6 из 9, 
Ольги Баделько – 6,5 из 10, Екатерины 
Богдан – 4 из 8, Татьяны Рево – 6,5 из 8.

Надо сказать, что подобные пока-
затели в целом отражают нынешний 
«вес» белорусских шахмат на миро-
вой арене. Как правило, белорусские 
команды заканчивали Олимпиады во 
втором десятке.

Проверьте решения
Задача А.Миронова от 4 октября: 

1.Ф:d6! Первым правильно отве-
тил Игорь Ананич (Гродно). Не про-
ходит 1.Фf6? от минчанина Кирилла 
Карпенко.

Вадим ЖИЛКО.

Госпадзі! Дай мне сілы 
трымаць язык за зубамі, 
пакуль я не збяруся з 
думкамі!

* * *
Ён называе сваю жонку 

«скарбам», таму што людзі 
ўвесь час пытаюцца: «Дзе вы 
яе адкапалі?!»

* * *
У вар’ятні. Крык з 

палаты:
– Я – пасланнік Бога!
Крык з другой:
– Я нікога не пасылаў!

* * *
Лянота – гэта проста 

звычка адпачываць да таго, 
як стомішся.

* * *
У горад прыбыў 

вандруючы цырк. 
Дырэктар паказвае 
гараджанам слана:

– Гэта выключ-
на моцная і разум-
ная жывёла. Калі 
трэба на новым 
месцы ўсталяваць 
шацёр, ён адзін 
працуе за дваццаць 

чалавек.
Пытанне з натоўпу:
– І вы думаеце, гэта ад 

вялікага розуму?
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